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SMALKO APRINDU HRONIKA 

DĀNIJAS KROŅPRINCIS KĻUSt PAR LU GODA STUDENTU 
30. jūlijā Dānijas kroņprincis 

Frederiks atveda dāvanu Latvijas 
Universitātei — ap 700 grāmatu un 25 
nosaukumu dažādu gadu žurnālu 
komplektus angļu, vācu un franču 
valoda. Pateicībā par to LU vadība 
piešķīra princim LU Goda studenta 
titulu. 

Uz Universitāti kroņprincis savas 
svītas un LR aizsardzības ministra 
Tālava Jundza pavadībā devās tūlīt pēc 
dāņu karaliskās ģimenes ierašanās 
Rīgā. Aploksni ar dāvāto grāmatu 
nosaukumiem saņēma LU rektors 
profesors Juris Zaķis. Tā esot pirmā 
karaliskas personas vizīte LU, tāpēc tā 
ieies vēsturē kā neaizmirstama, viņš 
teica savā ievadrunā. 

Savukārt princis atbildes runā 
pastāstīja, ka doma par grāmatu 
dāvināšanu esot radusies jau aprīli, 
kad viņš kopā ar citiem Orhusas 
universitātes politisko zinātņu stu
dentiem bija ieradies Latvijā lai pētītu 
šeit notiekošos politiskos procesus. 
Savas 14 dienu vizītes laikā viņš 
nodibinājis ciešus sakarus ar LU 
Politisko zinātņu katedru un pēc 
atgriešanās mājās, vēlēdamies tai 

O Augstā viesa uzņemšana Latvijas 
Universitātes Senāta sēžu zālē 

Q Politisko 
zinātņu 
katedrai 
vadītājs 
E. Semanis 
gatavojas 
atvērt šam
panieša 
pudeli, bet 
aizsardzības 
ministrs 
T. Jundzis ir 
gatavs tūlīt 
nogaršot 

• Šie cilvēki 
kopā ar Dānijas 
kroņprinci 
iemūžināti pie 
LU galvenās 
ēkas Raiņa 
bulvāri 19 

O Kroņprincis Frederiks dialogā ar rektoru Juri 
Zaķi 

palīdzēt, esot organizējis grāmatu vāk
šanas kampaņu. 

Apciemojumu noslēdza kroņprinča 
un LU pārstāvju kopēja fotografēšanās. 
Pasākumu kuplināja ari kora "Juven
tus" grupa diriģenta Jura Kļaviņa 
vadībā, kas par godu augstdzimušajam 

viesim nodziedāja LU himnu. 
Sūtījums tika nodots VCstures un 

filozofijas fakultātes politisko zinātņu 
bibliotēkai. 

GUNTA VUCINA, "Diena" 
ANDRA DZEŅA foto 
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FAKTI PAR STUDENTIEM 
PALDIES! TU ESI 
STUDENTS! 

Cik šie ir saldi vārdi cilvēkam, kurš 
cīnās par tiesībām studēt! Dažam gan 
iestājeksāmeni ir rūgtuma pilni, bet 
citam uzvaru nesoši. Lai nu kā, taču 
starta brīdī vipiem visiem tieši uzvaru no 
sirds vēlēja Uzņemšanas komisijas 
ļaudis. Nu pārkāpta finiša taisne. Lūk, 
ko stāsta komisijas atbildīgais sekretārs 
Bruno Fridenbergs-Ansbergs: 

— Šogad 1- kursā bija plānots uzņemt 
1824 studentus, taču Ieskaitīts ir Ūkai 
1731. Tas tādēļ, ka par mācībām ir 
jāmaksā. Neklātienes nodaļā 3.5 tūkstoši, 
bet vakara nodaļā (šogad tāda ir tikai 
Juridiskajā fakultāte) 4.5 tūkstoši par 1. 
semestri. Dienas nodaļā mācību maksu 
noteiks katra fakultāte pati. 
pusgadā tā varētu būt apmēram ' 
rubļu. 

Par jaunumiem. Yēs|ures 
fakultāte ir jaunas bakals 
programmas: poŪtoldjUa. 
kultūrvēsturiskās viļ 
pieminekļu aizsardzība. 
specialitāte uz vienu vietu 
kultūrvēsturiskās vides~un 
pieminekļu aizsardzības speciaūtāl 
bet sociālā darba specialitātē 1,5- cilvēki. 

Ekonomikas fakultāte apvAnojās ar 
Finansu un tirdzniecības fakultāti. 
Jaunajā — Ekonomikas fakultāte —<feftad 
apgūstamas divas specialitātes, 
ari bija liels konkurss. Ekonfet 
specialitāte konkurss bija 2,8 iesniegumi 
uz vietu. Komerczlnlbu specialitāte. 
savukārt 3,6 iesniegumi uz vietu. 

Kā vienmēr, ari šogad cītīgākas 
izrādījās meitenes. Otrais eksāmens — 
svešvaloda — vairāk atbaidīja puišus. Tā 
šogad meitenes ir apmēram 61 procents. 
Stiprā dzimuma pārstāvju, kā redzat, 
mazāk. Taču ne tā ir galvenā problēma 
iestājeksāmenu laikā. Mums galvassāpes 
sagādā vecākil Ar viņiem ir pat 
piedzīvojumi.. Piemēram, nāca viena 
mamma un tēvs. Viņu dels netika ies
kaitīts, jo neizturēja konkursu. Mamma 
par visu vari gribēja viņu iekārtot neklātie
ne, šausmīgi cīnījās. Es teicu: "Nekādu 
problēmu! Neklātiene ir tukša. Lūdzu! Kur 
tas dels ir? Lai viņš nāk aprunāties! Mēs 
lieliski tiksim galā. Galvenais, ko viņš 
grib?" Bet puisis pats stāv aiz durvīm. Viņa 
vietā atbild mamma:' Es zinu. ko viņš grib 
un ko viņš var..." 

Novērojām, ka vecāki bija atnākusi ari 
"pa kluso" painteresēties par eksāmenu 
rezultātiem. 

Ir ari skumji fakti, kas saistīti ar pašiem 
reflektantiem. Pazeminās zināšanu līmenis. 
Šogad iestaipārbaudlļumus neizturēja 42 
procenti reflektantu. Sis skaitlis, salīdzinot 
ar citiem gadiem, pieaug. Ja ņem vērā, ka 
eksāmeni ir pēc vidusskolu programmām, 
pārbaudījums svešvalodā nebija grūts. 

Pārdomas izraisa ari medaļnieki. 
Universitāte šogad tādu ir 160. kuri 
beigusi vidusskolas* un vidējās tehniskās 

mācību iestādes ar izcilību. Viņi gan 
iestājās, taču ne vienmēr tika cauri bez 
konkursa. tjākošgad uzņemšanas 
noteikumus medaļniekiem mēs domājam 
pārskatīt. Tas. protams, ir Senāta 
pienākums — pieņemt vai nepieņemt Mēs 
ierosināsim nedot viņiem nekādas 
privilēģijas. Piemēram, šogad medaļnieks 
nokārto pirmo eksāmenu uz 9 vai 10 
punktiem un ir jau students. Labāk tomēr, 
ja esi medaļnieks, tad ej uz eksāmeniem 
un parādi savas zināšanas. Netrūka ari 
piemēru "iz dzīves", kad tini neattaisnoja 
savu augsto vārdu — "medaļnieks". 
Plemērarri, Svešvalodu fakultāte reflektants 
nokārtojis iestājeksāmenu uz 10 punktiem 
(augstākais, ko var saņemt), bet 
medaļnieks šajā eksāmenā dabūjis 9 
unktus Un uzreiz tiek ieskaitīts. Bet 

cilvēks ar 10 punktiem palika "aiz svītras". 
Cita lieta, protams, ir republikas un 

starptautisko olimpiāžu uzvarētāji. Ari 
cilvēki, kas piedalījušies Zinātnisko 
biedrību konkursos. Tādus siudJPt-
gribetājus mēs ieskaitām ārpus konkursa. 
Ja viņš jau vidusskolas laikā ir mērķtiecīgi 
gatavojies un lieliski pārzina attiecīgo 
priekšmetu, tad tāds jāņem pretī abām 
rokām! Lai tik nāk! 

Nākamgad mums ir jauns priekšlikums. 
Ja reflektants pirmajā eksāmenā — 
profilējošajā priekšmetā — saņem augstāko 
vērtējumu 10 punktus un viņam ir labs 
atestāts, tad viņš uzreiz jāieskaita. Tas jau 
liecina par reflektanta spējām, kāpēc vēl 
jānāk kārtot kāds eksāmens. Viss! Paldies! 
Tu esi students! 

MĀRA SADOVSKA 

ENTU UZŅEMŠANA 1 9 9 2 . GADA 
virzieni "^ačaļaūra programmas Fakultāte Ieskaitīti 

Latv. vai. un Jlt. 
Angļu vai. un 1it. 
Vācu vai. un lit 
Mājturība 
Amatniecība 
Mākslas pedag. 
Ves. un sporta izgl. 

Ang]u vai. un lit. 
Vācu vai. un lit. 
Franču vai. un lit 
Latv. vai. un lit 
Krievu vai. un lit 
Kr. vai. un lit (nac.) 
Žurnālistika 

Bioloģija 
Ekonomika 
Komerczinlbas 
Datoru zinātne 
Fizika 
Matemātika 
Ģeogrāfija 
Vides zinātne 
Ģeoloģija 
Tiesību zinātne 
Ķīmija 
Pedagoģija 

Dienas nodaļa 
Maksa Budžets Kopā 

Psiholoģija 
Biznesa vadība 
Filoloģija 

Bibliotēkzin. un inf. 
Filozofija 
Vēsture 
Socioloģija 
Kultūrvēst vides 
Politikas zin. 
Pol. zin. (starpt att) 
Sociālais darbs 
Teoloģija 
Ekonomika 
Latv. vai. un lit 

Bioloģijas 49 49 
Ekonomikas 42 212 254 

55 55 
Fiz. un mat 65 65 

25 25 
46 46 

Ģeogrāfijas -1. 27 28 
11 11 
10 10 

Juridiskā 32 77 109 
Ķīmijas 39 39 
Pedagoģijas 35 35 

44 44 
27 27 
17 17 
10 10 
20 20 
26 26 
35 35 

Vadt un ek. inf. 26 100 126 
Svešvalodu 36 37 73 

16 26 42 
3 11 14 

Filoloģijas 3 47 50 
4 31 35 

10 10 
3 21 24 

25 25 
Vest un filoz. 12 24 36 

4 30 34 
7 17 24 
1 ' 12 13 
9 20 29 
4 10 14 

10 10 
Teoloģijas 2 38 40 
LULF 51 51 
Filoloģija 20 20 

Bioloģija Bioloģijas" 6 
Ekonomika Ekonomikas 34 
Komerczinlbas 19 
Ģeogrāfija Ģeogrāfijas 8 
Tiesību zin. Juridiskā 33 

Latv. v ļ ( un lit Pedagoģija Pedagoģijas 9 
Vēsture Vest un filoz. 7 

Krievu vai. un 1it Filoloģija Filoloģijas 0 
— "—Oat sk.) "Filoloģija Filoloģijas 1 
Latv. vai. un lit Filoloģija Filoloģijas 10 1 

BibL zin un inf. Filoloģijas 3 
Žurnālistika Filoloģijas 4 

Vakara nodaļ i • 
Tiesību zin. Juridiskā 25 
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FAKTI PAR STUDENTIEM, PROFESORIEM... 
1992. GADA 
KONKURSA REZULTĀTI 
Dienas nodaļa vislielākais 

konkurss bija 
PEDAGOČIJAS FAKULTĀTE. 

Psiholoģijas specialitāte uz 30 vietām 
bija 217 iesniegumi. Konkurss — 7,2 
cilvēki uz vietu. Angļu valodas un 
literaturas specialitātē uz 25 vietām — 
122 iesniegumi. Konkurss — 4.9. 
Vācu valodas un literaturas speciali
tātē uz 16 vietām — 72 iesniegumi. 
Konkurss — 4,5. 

SVEŠVALODU FAKULTĀTE. Angļu 
valodas un literatūras specialitātē uz 
25 vietām bija 300 iesniegumi. 
Konkurss — 12. Vācu valodas un 
literaturas specialitātē uz 24 vietām — 
170 iesniegumi. Konkurss — 7.08. 

JURIDISKAJĀ FAKULTĀTE. Tiesību 
zinātņu specialitātē uz 75 vietām — 
384 iesniegumi. Konkurss — 5.12. 

VĒSTURES UN FILOZOFIJAS 
FAKULTĀTE. Filozofijas specialitāte uz 
20 vietām — 74 iesniegumi. Konkurss 
— 3,7. Politisko zinātņu specialitātē uz 
15 vietām — 60 iesniegumi. Konkurss 
— 4. Starptautisko attiecību 
specialitātē uz 10 vietām — 29 
iesniegumi. Konkurss — 2,9. 

VADĪBAS UN EKONOMISKĀS 
INFORMĀTIKAS FAKULTĀTE. Biznesa 
vadības specialitātē uz 100 vietām — 
346 iesniegumi. Konkurss — 3,46. 

EKONOMIKAS FAKULTĀTE. 
Ekonomikas specialitāte uz 210 
vietām bija 585 iesniegumi. Konkurss 
— 2, 80. Komerczinlbu specialitātē uz 
55 vietām bija 199 iesniegumi. 
Konkurss — 3.6. 

FILOLOĢIJAS FAKULTĀTE. 
Latviešu valodas un literatūras 
specialitātē uz 50 vietām bija 147 
iesniegumi. Konkurss — 2.9. Krievu 
valodas un literatūras specialitātē uz 
25 vietām bija 61 iesniegums. 
Konkurss — 2,4. 

Mazākais konkurss bija: 
FIZIKAS UN MATEMĀTIKAS 

FAKULTĀTE. Datoru zinātņu 
specialitātē uz 50 vietām bija 66 
iesniegumi. Matemātikas specialitātē 
uz 50 vietām — 54 iesniegumi. 
Mācīsies 39 studenti. 

ČEORĀFJJAS FAKULTĀTE. Ģeogrā
fijas specialitātē uz 10 vietām — 14 
iesniegumi. 

FILOLOĢIJAS FAKULTĀTE 
.Specialitātē Krievu valoda un 
literatūra nacionālajās skolās uz 15 
vietām — 22 iesniegumi. Bibliotēku 
zinātņu specialitātē uz 25 vietām — 26 
iesniegumi. 

ĶĪMIJAS FAKULTĀTE. Ķīmijas 
specialitātē krievu plūsmā uz 12 
vietām bija 19 iesniegumi. 

Specialitātes, kurās 
iesniegumu bija mazāk 

nekā plānots: 
FIZIKAS UN MATEMĀTIKAS 

FAKULTĀTE. Datoru zinātņu 
specialitātē krievu plūsmā uz 25 
vietām — 15 iesniegumi. Mācīsies 13 
studenti. Matemātikas specialitātē 
krievu plūsmā uz 15 vietām — 9 ies
niegumi. Mācīsies 7 studenti. Fizikas 
specialitāte latviešu plūsmā uz 38 
vietām — 17 iesniegumi. Mācīsies 16 
studenti. Krievu plūsmā uz 37 vietām 
— 13 iesniegumi. Mācīsies 9 studenti. 

ĶĪMIJAS FAKULTĀTE. Ķīmijas 
specialitātē latviešu plūsmā uz 38 
vietām — 30 iesniegumi. Mācīsies 27 
studenti. 

ĢEOGRĀFIJAS FAKULTĀTE. 
Ģeoloģijas specialitātē krievu plūsmā 
uz 15 vietām — 3 iesniegumi. Mācīsies 
2 studenti. 

PEDAGOČIJAS FAKULTĀTE. 
Amatniecības specialitātē uz 17 vietām 
— 13 iesniegumi. Mācīsies 10 
studenti 

4 

PRECIZĒJUMS 
"UA" 1992.g. Nr.5 A. Dreimaņa 

rakstā "Par vienotnēm, īpaši Līdumu" 
4.1pp. 3. sleja 17. rindiņā no apakšas 
jābūt profesors J. A. Jansons, fiziķis. 

PLĀNS IR JAU 
UZZĪMĒTS 

"UA" Nr. 2 rakstīju par sapni ziemas 
dienā un solīju, ka pie sarunas 
atgriezīšos, kad uz galda būs iecerētā 
LU kempusa tehniski ekonomiskais 
pamatojums. 

Mācību gada beigās "Pilsētprojekta" 
arhitekti stāstīja un rādija Dreiliņu, 
Buļļu kāpu zonas un Rumbulas 
plānus. Lai ari bijušās lidostas 
teritorija atrodas urbanizētā vidē, kur 
būs dārga inženierbūve un kotedžām 
samērā nelieli «būvlaukumi — dekāni 
senatori un LU vadība nobalsoja par 
Rumbulas variantu. 

Tuvumā ir Salaspils ar saimnieciska 
tipa ēkām, kas tuvas LU specifikai, 
Daugava, un pa gājēju ceļu iespējams 
nokļūt uz Doles salu. 

Ja līdz 2020. gadam pilsēta vēl šo 
vietu "neapēdīs", tad Universitātei būs 
sava pilsēta, kuru gan ieraudzīs, 
iespējams, mūsu mazbērni. TaCu 
pamatakmens tiks ielikts. 

Šobrīd gan vēl jādomā par variantu 
Rīgas centrā un Morberga mantojuma 
atgūšanu. 

ILZE BRINKMANE 

SENĀTS 
""^•^onk'u'rs'a'vēlēšanas profesora 
amatā un profesora akadēmiska 
nosaukuma piešķiršana: O. Āboltiņam 
(geogr. z. d.). J. Bojāram (ļur. z. d.). A. 
Breldakam (fllol. z. d.). R. Dombrov-
skim (jur. z. d.), H. Kālim (f.-m. z. d. ) . 
D. Nltiņai (fllol. z. d.), J. Rozenbergam 
(fllol. z. d.), E. Vanagam (ek. z. d.). 

Konkursa velēšanas profesora 
amatā (prof. nosauk. ir jau piešķirts): 
D. Ivļevs (flloL z. d.). I. Vēbers (jur. z. 
d.). J . Strautmanis (jur. z. d.), E. 
Zelgalvis (ek. z. <L). 

• Izveidots Etniskās kultūras centrs 
LU Kultūrizglītības nodaļas sastāvā. 
Tā vadītājs būs E. SpiCs. 

• Pedagoģijas fakultāte par dekānu 
apstiprināts O. Zīds. 

• LU Bibliotēkas direktora amatā 
apstiprināts A. Lācis. 
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NOTIKUMI VASARA 
DARBAM, SKAIDRĪBAI, 
CILVĒCEI 

Ztemeļnieces apliecina savu cieņu 
un mīlestību vecbiedres cand. phil. 
Zinaīdas Šreiberes — dzejnieces, A. 
Brigaderes prēmijas laureātes 
Zinaīdas Lazdas piemiņai, kam š:g. 6. 
jūnijā būtu 90 gadi. 

Visu studiju laiku, sakot ar 1925. 
g., studenšu biedrība Ziemeļniece, 
tātad ari Studentu vienību savienība 
bija Zinaīdai nozīmīgākā sabiedriskā 
organizācija, un Ziemeļnieces sabie
driskie centieni un mērķi sakrita un 
kopīgi pilnveidojās ar Zinaīdas 
uzskatiem, kas izteikti devīzē "Darbam, 
skaidrībai, cilvēcei* ūn Zinaīdas 
sacerētajā himnā, kā ari vizuāli 
parādās krūšu nozīme — balts un 
zaļš. Šāda studenšu biedrošanās 
forma veicināja sievietes personības 
veidošanos, saliedēja un radīja 
smagajiem pārbaudījumu laikiem 
boļševisma spaidu un vajāšanu 
apstākļos. To nojauzdama. 1944. gada 
rudeni Zinaīda, vientuļniece badāma, 
piebiedrojās tiem tūkstošiem latviešu, 
kas. ticēdami gara spēkam, cerēja 
kalpot tautas atbrīvošanas cīņām, 
būdami apšaubāma brīvībā — 
emigrācijā. 

Bet {aunā slimība bez laika pārrāva 

• Z LAZDA otrā rinda sestā no kreisas 

trauslo dzīvības saiti, un, ka Zinaīda 
pati paredzējusi, viņas pelnu urna 
skalojas Baltijas jūrā tuvu Latvijas 
krastiem. 

Debess, 
Noliedz gaismu manos ceļos. 
Kad eju vējos. 

K. GRANTSKALNA totoreprodukcija 

Jūra, 
Glabā manu trūdu pīti 
Nāvei par spīti. 

Zeme, 
Klausies vējos manu dvesmu: 
Es esmu! 

ZIEMEĻNIECES 

AKADĒMISKAS 
VIENĪBAS "LATVIETE" 
UN "AUSTRUMS" 

18. un 19. jūlijā rīkoja Darba 
svētkus. Tas ir tradicionāls pasākums, 
kas notiek katru gadu. 

Šovasar darba vieta Ķīšezera 
krastā, kur atrodas Valsts pieminekļu 
aizsardzības īpašums — "Vārnu" māju 
kalēja seta. Par iespēju šeit strādāt 
jāpateicas austrumietim Jurim 
Dambim. 

Vairākas mājiņas setā jau glīti 
atjaunotas. Ari smēde drīz būšot 
pabeigta, tā ka an kalējam uz savu 
darba vietu vairs ilgi nebūšot Jāgaida. 
Stalli jau omulīgi bubina zirdziņš 
Cipars, kas nākotne, iespējams, 
apmeklētājus vizinās ratos. 

TaCu darba vel daudz. Jaukās 
meitenes un cienījamās dāmas no 
"Latvietes*, kā ari glītie puiši un brašie 
kungi no "Austruma" centīgi strādāja. 
Gan līdzinot pagalmu, gan izcērtot 
kokus un krūmus, lai veidotos 
paredzētā ainava, gan tīrot kalēj-
majiriaa apkārtni. Viri, protams, veica 
smagākos darbus. 

Šķiet, vakariņas pie ugunskura vel 
ne aizbraukušajiem (un nakšņot 
palikušajiem) patika vislabāk. Daudz 
zaudējis ir tas, kurš nav ēdis lielā 

katla ugunskura vārītus Spagettl 
makaronus. Un nevis šā tā, bet ar 
kociņiem... Omulīgo kompāniju 
(laikam sajutis alus smaržu) apcie
moja kāds simpātisks bezsaimnieka 
suņuks, kurš pus nakti priecājās kopā 
ar talciniekiem un līdz pat ritam 
sēdēja pie ugunskura, sargājot teltis. 

Nākošajā rītā,, kad Cipars bija 
novērojis atbraucēju rosīgo 
darbošanos, viņš bija ar mieru tos pa 
vienam pavizināt uz savas spīdīgās 
muguras. Romantisks Darba svētku 
nobeigums... 

Lielākajai daļai šis divas dienas bija 
patīkami pavadīts laiks strādājot un 
atpūšoties, bet "Latvietes" bijušajai 
vecākajai Zentai Skrabanel — a r i 
atgriešanas pagātne. Viņa "Vārnu* 
mājās mitinājusies ilgāku laiku 40. 
gadu beigās un 50. gadu. sakumā. 

LINDA un JĀNIS 

LABĀKIE 
SVEŠVALODĀS 
Izglītības ministrijas, Rīgas Tehniskas 
universitātes un Izglītības attīstības 
institūta rīkotajā Latvijas augstskolu 
studentu Svešvalodu olimpiāde pieda
lījās 65 studenti. 
Par labiem sasniegumiem Svešvalodu 
olimpiādē saskaņa ar žūrijas lēmumu 

PAVĒLU. 
1. Ar Izglītības ministrijas I pakāpes 
diplomu un naudas prēmiju 300 rbļ. 
apbalvot 

Natāliju Cerņecku — LU. 3. k 
Aigaru Lazdānu — LU, 4. k 

2. Ar Izglītības ministrijas II pakāpes 
diplomu un naudas prēmiju 200 rbļ. 
apbalvot: 

Jāni Feldmani — LU. 2. k. 
Kārli Krās tinu — LU, 1. k 

3. Ar Izglītības ministrijas III pakāpes 
diplomu un naudas prēmiju 100 rbļ. 
apbalvot: 

Jāni Zvingeli — LU. 2. k. 
4. Ar Izglītības ministrijas pateicību par 
labiem sasniegumiem kādā no olim
piādes uzdevumiem apbalvot: 

Eduardu Gribovodu — LU, 1. k 
Eviju Ltpartt — LU, 3. k 

5. Izteikt Īpašu pateicību par olim
piādes sagatavošanu un norisi: 

Silvijai Duano — LU vieslektorei, 
kā ari visiem mācību spēkiem, kas 
piedalījās olimpiādes žūrijas darbā un 
studentu sagatavošanā. 
6. Izglītības ministrijas Centralizētai 
grāmatvedībai noteiktās prēmiju 
summas pārskaitīt augstākajām 
mācību iestādēm, pamatojoties uz tāmi, 
kas apstiprināta 1992. g. 23. martā, 
tostarp: 

Latvijas Universitātei — 1100 rbļ. 
Ministrs A. PIEBALGS 
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JAUNUMI BIBLIOTĒKĀ 

SPECFONDI PASTĀV 
Iespējams, ka ne visi 

1. kursa studenti jau 
pazīst šo ēku, kuras 
vārtus rotā divi burti 
ZB. Nē, šoreiz te 
nevalda Zvaigznīšu 
brīdis, bet aiz šiem 
vārtiem savas bagāt

ības glabā Zinātniskā 
bibliotēka. Kas jauns 
mūs gaida, atbild LU 
ZB direktors ANDREJS 
LĀCIS. 

— Vai Universitātes bibliotēkā vel 
pastāv tā saucamie specfondi? 

— Jā. pastāv. Tikai tajos vairs 
neatrodas tās grāmatas, kas agrāk. Kā 
jūs Jau zināt, specfondos glabājās 
galvenokārt 20.. 30. gados Latvijā 
izdotās grāmatas un periodika, kā ari 
ārzemju iespieddarbi ŠI literatūra 
tagad mūsu bibliotēkā ir brīvi pieejama. 
Bet specfondus (tos tagad dēve par 
ierobežotas pieejas fondiem) ar 
speciālas komisijas lēmumu atļauts 
lietot tikai ierobežotam lasītāju lokam. 
Tās ir grāmatas, kuras satur infor
māciju par valsts noslēpumiem. īpa
šiem ekonomikas un tirdzniecības 
datiem, kurus nav veļams izpaust kon
kurentu firmām. 

— Vai studentiem ir iespējas kopēt, 
pavairot viņiem vajadzīgos materiālus? 

— Jā. Augusta sākumā bibliotēkā 
tika uzstādītas kopēšanas iekārtas, 
kuras mums dāvināja Vācijas valdība. 
Ar šo iekārtu palīdzību var gan pavairot 
atsevišķas lapas, gan pārkopēt 
grāmatas, kuras šeit var ari pēc tam 
iesiet Studentam; kurš veļas izmantot 
šos pakalpojumus, jāinteresējas 
apkalpošanas nodaļā. Pavairošanas un 
kopēšanas darbi tiek veikti uzreiz. Ja 

nu vienīgi kopējamā grāmata ir ļoti 
bieza, tad jāpagaida mazliet ilgāk. 
Maksa par vienas lappuses 
pavairošanu ir 4 rubļi. 

— Bibliotēka ir saņēmusi 
dāvinājumus no Vācijas valdības, no 
tautiešiem ASV un Austrālijā. Kas 
šobrīd tiek darīts ar atsūtītajām 
grāmatām? 

— Vācu valdības dāvinātās grā
matas, kuras mēs saņēmām ziemā, tiek 
apstrādātas un pēc tam noliktas 
attiecīgajos fondos. Daļa no tām jau ir 
uzrādītas katalogā, tātad tās var atrast 
un lasīt Bet grāmatu apstrāde rit lēni, 
jo to apraksti ir sarežģīti, kā ari 
sūttjums bija ļoti liels. Darba pietiek vēl 
pusgadam. No ASV un Austrālijas 
atsūtītās grāmatas mēs tik tikko esam 
sākuši izsaiņot, tāpēc es vēl nevaru 
pateikt, kas tieši ir šajos sūtījumos. 
Katru ceturtdienu, sākot jau ar 
septembra pirmo nedēļu, mazajā 
lasītavā tiks veidota jauniegūto 
grāmatu izstāde. Ar to varēs iepazīties 
visi studenti, pasniedzēji un LU 
darbinieki. 

— Kāds liktenis sagaida tās mācību 
un zinātniskās grāmatas, kas ir jau 
novecojušas? 

6 

CITĀS AUGSTSKOLĀS 

Viļņas Universitātes bibliotēka 
paripo, 
^Tano^BT^aTJaTe^ase^oaa^nauau 
par grāmatām, kuras netiek nodotas 
paredzētajā laikā. Par katru nokavēto 
dienu 1 rublis. 

Maz prieka ari tiem, kuri nespēj 
saglabāt bibliotēkā saņemtās grā
matas: grāmatas vērtība jāatmaksā 
desmitkārtīgi, bet grāmatām, kuras 
izdotas līdz 1990. gadam — divdes-
mitkārtlgi. 

Lasītāja kartīti pēc nozaudēšanas 
atjauno tikai pēc 25 rubļu iemaksas. 
Minētie un vēl citi līdzekļi (par 
bibliotēku pakalpojumiem: kopēšanas, 
sūtīšanas utt.) nonāk bibliotēkas 
rīcībā. 

B. Butkeviciene (VU bibl. direktore) 

NBU0TEK0 ANNO 1985 

PUNCH 

— Bibliotēkā strādā speciāla 
komisija, kura šis grāmatas pārbauda 
un nosaka to tālāko likteni Ja komisija 
atzīst, ka attiecīgā grāmata ir 
jānoraksta, tad bibliotēkā tiek paturēti 
tikai daži obligātie eksemplāri, bet 
pārējie norakstīti un nodoti 
makulatūra. Patlaban esam 
norakstījuši 10 t veco grāmatu, 
galvenokārt mācību literatūru 
sabiedriski politiskajās zinātnēs, 
jurisprudence, ekonomikā. ari 
tehniskajās zinātnēs. Šis vecās 
grāmatas tiek ari pārdotas speciālos 
stendos gandrīz katrā bibliotēkas filiālē. 

— Vai Jūs gatavojaties modernizēt 
Universitātes bibliotēkas sistēmu? 

— Mums jau darbojas personālo 
skaitļotāju tikls. Pagaidām tas aptver 
komplektēšanas, apstrādes un 
apkalpošanas nodaļu, bet drīzumā tiks 
pievienots ari lasītāju zālei. Ir plānots 
1993. gada 1.janvāri ieviest elektro
nisko katalogu. Pagaidām tajā tiks 
uzrādītas tikai 1992. gadā bibliotēkā 
ienākušās grāmatas. Informācija par 
šim grāmatām patlaban tiek ievadīta. 
Lai visas bibliotēkas krātuvēs esošās 
vienības (to skaits ir 2.2 miljoni) tiktu 
ievadītas, nepieciešams vismazākais 6 
gadi. Tad ari katalogu ar kartītēm par 
katru grāmatu, kādus jūs tos redzat 
tagad, vairs nebūs. Tos aizstās vairāki 
displeji, kurus lasītāji varēs izmantot 
lai uzzinātu, kādas viņus interesējošās 
grāmatas bibliotēkā atrodamas. 
Studentu mācību procesa un program
mu nodrošināšanai paredzēta speciāla 
apakšsistēma šajā elektroniskajā 
katalogā. 

Direktoru Iztaujāja JOLANTA APINE 
Redakcijas piebilde. LU Senāts 

septembri pieņems lēmumu par sodu 
sistēmu, ja lasītājs grāmatas nozaudēs. 
Par to, protams. Informēsim. 



ļļļmī^AiiftCKifftiĀc 
6 . Soros'a lekcija Viļņas 
Universitātē 

Pavasari slavenais ASV finansists, 
galvenais Atklāta Lietuvas Fonda 
atbalstītājs Georgs Soross nolasīja 
lekciju "Atklātās sabiedrības filozofija". 
Lielāka daļa klausītāju bija pas
niedzēji, studentus lekcija neinte
resēja. Tā varēja būt noderīga tiem, 
kuri vel nav noguruši rūpēties par 
valsts nākotni un labklājību. G. 
Sorosa kungs savas koncepcijas ne 
tikai izklāstīja auditorijas priekša 
(tirgus ekonomika, politiskajā sistēmā 
— demokrātija, domāšanā — kritisks 
vērtējums, sabiedrībā — tolerance), 
bet ir ari daudz darījis, lai tās ieviestu 
dzīvē. 

G. Soross:"Manis finansējamo 
fondu uzdevums Lietuva, Latvijā, 
Igaunijā, Ukrainā un citur ir atbalstīt 
neformālas organizācijas, kas 
palīdzētu "savest kārtībā" valdību." 

Uz jautājumu, cik ilgt tiks finansēti 
šādi fondi. G. Sorosa kungs atbll-
dēja:"Fondl ir vajadzīgi pārejas laika 
posmam un, ja atvērtās sabiedrības 
ideja dzīvos — es to atbalstīšu. Bet par 
darbu spriedīšu pēc rezultātiem." 
Visumā G. Sorosa kungs ar Baltijas 
fondu darbību ir apmierināts un šogad 
tiem piešķirs 1 miljonu dolāru katram. 

Giedre Šilinskaite 

Kas būs pirmais Sieviešu centrā 
Pirms pusgada 1. LUMAs Lietuvas 

sapulce nolēma Izveidot Sieviešu 
studiju centru. Un nu šādam centram 
veiksmīgu darbu novēlēja ciemiņš no 
valsts, kurā Jau vairāk nekā 150 gadu 
valda sievietes — no Lielbritānijas, J. 
M. Tearts. Čikāgas profesors Rimeikis 
atzīmēja, ka Lietuva šādu centru Jau 
vajadzēja pirms 50 gadiem. 

Šoruden ASV LUMA1 vajadzētu tikt 
uzņemtai starptautiskajā organizācijā. 
1993. gadā organizācija cer sarīkot 
konferenci "Sievietes ceļš: Austrumi 
un Rietumi". Par LUMAs darbību 
ieinteresējas arī Somijas un Tartu 
Universitāšu sieviešu centri. Pašlaik 
LUMAs dalībnieces piedalās Lietuvas 
— Eiropas universitātes pasākumos 
"Sievietes pārvērtību pilnajā pasaulē". 
Viens gan ir Jāatzīmē, ka no 130 
LUMAs biedriem nav neviena vīriešu 
kārtas pārstāvja. Kurš būs pirmais? 

Gabija Steponenaite 

Mēs — n e p a r 

vairākiem studentu lūgumiem 
atjaunot atvieglojumus, valdība daudz 
atbildēja, taču neviena no atbildēm 
nebija konkrēta ("Lemjam, spriežam, 
pētām, kārtojam..."). Un tā no Janvāra 
līdz pat 31. martam. Tad notika 
Lietuvas augstskolu pārstāvju 
tikšanās ar valdības locekļiem. Pār
runas abām pusēm izrādījās ļoti vaja
dzīgas, un tajās nolēma, ka valdībai 
studentu prasības jāakceptē divu ' 
dienu laika. Diemžēl atbilde laikā 
netika saņemta, un notika mītiņš. 

Mītiņš. Valdības pils laukums bija 
stāvgrūdām pilns ar studentiem. 
Galvena prasība — "pie m a m m a » par 
puscenu" (pēc pēdējās cenu celšanas 
students vienam braucienam no 
Viļņas līdz Klaipēdai iztērē 1/3 no 
stipendijas). Otra problēma — 
sociālais nodrošinājums (studenti ir 
vienīgais sociālais slānis, kas nav 
pieminēts sociālās nodrošināšanas 
likumos). Sāpīgs jautājums ir ari 
nesavlaicīgi izmaksātās stipendijas un 
kopmītņu sadārdzināšanās (no 25 
rubļiem gadā līdz 600 rubļiem 
mēnesi). Apsprieda ari citas nopietnas 
studentu problēmas. Runāja ari 
augstas valdības personas, kas solīja 
10 dienu laikā visu nokārtot 

Nebeigas. Viss tikai vel sākas. 
Lietuvas Studentu Savienība saņēma 
otru ielūgumu uz satikšanos ar 
valdību. Pārskatīja studentu 
ārstniecisko iestāžu finansēšanas un 
studentu stipendijas jautājumus. 
Tagad tās būšot ne mazāk kā 80% no 
iztikas minimuma. Kas tālāk? Viss 
valdības rokās. Ja tā neķersies vērsim 
pie ragiem, vajadzēs pielietot asākus 
paņēmienus. 

Jura te Skerite 

Valdība pievēri uzmanību 
studentiem 
""TīeTuvas™ 

w mēs 
Vēl pagājušā mācību gada beigās 

Viļņā pie Valdības pus notika studentu 
mītiņš. Tas nebija negaidīts.ne 
studentiem, ne ari valdībai, Jo tam bija 
sava vēsture. 

Sakums. Viss sākās ar transporta 
atvieglinājumu likvidēšanu. Uz 

^Tu^nTu"^avTenlDaš 
prezidents stāsta par valdības 
pieņemtajiem lēmumiem. Ievērojami 
konkrēti rezultāti. 

— Piepilsētas vilcienos un pilsētas 
autobusos drīkst braukt par puscenu. 

— Solīts-atrast līdzekļus (no 
augstskolu fonda), lai finansētu 
50% no starppilsētu autobusu 
maršrutiem. 

— Piešķirt 1.5 miljonus rbļ. 
Viļņas Universitātes profilak
torijam. 

— Nebūs problēmu ar 
stipendiju izmaksu terminiem. 

— Valdība Ieminējas.(tas gan 
nebija konkrēts solījums) par 10 
tūkst dolāru dotāciju Studentu 
Savienībai, lai tās locekļi varētu 
piedalīties starptautiskajās 
konferencēs. • 

Kādi būs nākamie soli? Daļa 

prasību ir Jau izpildītas. 
Mēs ievācam materiālus par stu

dentu saimniecisko darbību. Gribētos 
panākt, lai viņiem būtu jāmaksā 
mazāki nodokļi un citi maksājumi. Ja 
Jūs varat ieteikt kādu ideju šajā 
sakara, lūdzu zvaniet LSS. tel. Viļņa 
617920; 614414. 

Jura te Skerite 
("Untversltas Vilnensls") 

No lietuviešu valodas tulkojis 
RIHARDS PLJVČS 

Kama Sutros akadēmija 
Habarovskā 

Nu jau divi Habarovskas Kama 
Sutras akadēmijas izlaidumi praksē 
var izmēģināt, ko viņiem atklājušas 
seno Indiešu mīlestības traktāta stu
dijas. 

Diemžēl akadēmijas organizatorus 
apbēdina tas, ka neviens no vietējiem 
vīriešu kārtas pārstāvjiem nav izteicis 
velēšanos studēt lielos apburšanas 
noslēpumus. Turklāt studijas maksā 
tikai 200 rubļu. Toties ar vājo dzi
mumu nav nekādu problēmu. Klausī
tājām mācību laikā piecas reizes 
nedēļā rāda diapozitīvus, kuros ir 
erotiskas ainas un kurt Iegādāti "pa 
Veselības aizsardzības ministrijas 
līniju". Pēc tam pieredzējuši psihologi 
māca publikai "mūsdienīgus uzskatus 
par Intīmo tuvību". Kā uzskata 
akadēmijas vadītāji, vīrieši ir daudz ko 
zaudējuši, pašpārliecināti ignorējot šis 
nodarbības. 

Baltkrievijas sociologi 
™"TSaTūtrTevTJaš"vaTsIsiIniversitāte s 
sociologi noskaidrojuši, ka pēdējā 
laika jauniešu acis tādas vērtības kā 
izglītības un radošs darbs strauji 
zaudējušas pievilcību. Tās ir apsteidzis 
sekss, spēks un firmas mantas. 

ŗVestņlk") 
No krievu valodas tulkojusi RITA 

. BURČIKA 
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/ • te / , 1. kurss! šoreiz izpalika saruna ar 

jums, ko cerat un gaidāt no Universitātes, 
toties dodam vārdu šī gada absolventiem, 
kas gājuši "caur uguni un ūdenT. Viņi savos 
studiju gados pārdzīvojuši dažādus laikus, 
varijuši salīdzināt, ko devušas mācības pie 
Marksa un Ļeņina tētiņa un pie Gorbija un 
citiem dižgariem. Pēdējais studiju gads pat 
pavadīts neatkarīgā demokrātiskā republikā. 
Dodam vardu viņiem. 

MUMS BUA 
NEATKĀRTOJAMS 
KURSS 

"Vārdi lr doma, bet doma ir cilvēks. 
Teicot vārdus, mēs radām domu, bet 
doma. Ja tā ir īsta un patiesa un dziļa, 
ir mūsu dvēsele. Dāvājot otram vārdus, 
kas nāk no sirds, mēs dāvājam viņam 
savu dvēseli." 

(Pauls Jurēvtcs) 
Viņas satikās tieši pirms pleciem 

gadiem. Ulla. Ilze. Žanete, Lelde. 
Jolanta. Aija, Natālija. Sāka studēt 
filozofiju. Pavisam Jauniņas — kā no 
vidusskolas. Tagad jau profesionālas 
filozofēs (formāli runājot). Bet tas vēl 
nav viss, ko viņas pašas par sevi var 
pateikt. Paliek pāri kaut kas nepa
sakāms, mistisks, tas, kas no ārpuses 
nav redzams. Nedaudz no tā — pašu 
meiteņu sarunā. 

—Ja būtu iespēja dzīvot otrreiz, vai 
Jūs atkārtotu filozofijas studijas? 

—Nu protams. 
—Ne tikai atkārtotu, bet vēl vairāk — 

ar dubultu spēku. īpaši K. Marksa 
studijas. Tas bija pats jaukākais laiks. 

(Iestājas vispārēja Jautrība.) 
—Ne tikai K. Marksa, bet visu 

bārdaino klasiku studijas. 
—Vai par K. Marksu ir visjaukākās 

atminas? 
—Mūsu grupā bija klasiska attiek

sme pret marksisma lietām. 
—Visinteresantākā no tām bija, kā 

Ļeņins Šušenskas mežā ēda aunu. 
—Kā tad viņš to ēda? 
—Nedēļas sākumā tika nokauts 

auns, un tā gala iesālīta baļ)ā. To 
Ļeņins visu nedēļu ēda. bet Nadežda 
Konstanunovna bija sašutusi par tādu 
diskrimināciju, ka Ļeņinam tik 
vienveidīga barība 

—Nu, labi. meitenes. Tā nevajag. Citi 
padomās, ka filozofijas absolventi ir 
vteglprātigL 

—Bet mēs taču runājam par viegl
prātīgām lietām 

—Ko jūs domājat darit tagad, kad 
esat pabeigušas studijas Universitātes 
Filozofijas nodaļā? . 

—Negribu runāt par perspektīvām. 
—Vai perspektīvu vispār nav? 
—Nē, vispār jau ir. Bet nav tādu 

perspektīvu, kas atbilstu manām 
vēlmēm un iespējam 

—Tādām izglītotām personām kā 
mums, pēc Universitātes beigšanas jāiet 
ielas slaucīt. Neviens mOs darba 
negaida. 

—Es par to nejūtos aizvainota, jo 
sapratu jau studiju sākumā, ka ar 
filozofa izglītību darbu neiegūšu. 

—Es gan jūtos aizvainota sistēmas 
līmeni. Visu laiku tā ir bijis — Jo labāka 
izglītība, jo grūtāk atrast darbu un Jo 
mazāk malroa 

—Perspektīvas saistībā ar filozofiju — 
tas ir muļķīgs jautājums. Formāli jau 
dzīvi nokārtot var. bet vai tās lr 
perspektīvas... 

—Ko jūs rudenī darīsiet? 
—Nezinu. 
—Iespējams, ka nodarbošos ar 

apgaismību. Gaismas pin. 
—Gribētos mācīties vēl. bet 

jāpaskatās, kā to saskaņot ar materiālo 
izdzīvošanu. 

—Es turpināšu mācīties valodas, un 
mans darbs būs saistīts ar valodām. 
(Viņa jau ir apguvusi angļu, vācu, 
franču, spāņu, itāļu, latiņu, sengrieķu... 
Varbūt vel kādu. J. A.). 

—Ko Jums devusi nodarbošanās ar 
filozofiju? 

—Es domāju, kas ir filozofija: 
izglītība, dzīvesveids? Man tā bija prāta 
treniņš piecu gadu garumā. 

—Filozofija izmaina cilvēku.\ Sevišķi 
es to ievēroju, kad sastopos ar citu 
specialitāšu studentiem Viņiem, šķiet, 
kaut kā pietrūkst... Esmu ļoti 
apmierināta, ka mācījos filozofijas 
nodaļā. Šobrīd es nesaku, ka tas ir 
pasniedzēju nopelns. Drīzāk — to 
studentu, kas bija kopā ar mani. 

—Jā, mums bija neatkārtojams 
kurss, kāds var būt tikai reizi simts 
gados. 

—Filozofija mums deva iespēju citādi 
paskatīties uz daudzām lietām 

—Galvenais, ka esam pieradušas būt 
kopā. Mums iŗ līdzīga pieredze un 
pārdzīvojumi. Ne visos kursos varēja 
izveidoties tāda atmosfēra un iekšējais 
kontakts. 

—Mēs kursā esam tikai meitenes un 
lieliski saprotam viena otru. Es sāku 
• 
DZINTARA 
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runāt, cita turpina manu domu citā 
variācijā 

—Kopā tur pagātne — šie pieci 
studiju gadi. kas ir devuši mums kaut 
ko sevišķu. 

—Jā. un es neredzu cilvēkus, kuri 
varētu stāvēt mums blakus. 

—Varbūt mūsu kursā ir feministisks 
noskaņojums? 

—Jāt (vienbalsīgi). 
—Bet ne politiskajā vai tiesību ziņā. 
—Tas aizsākās pirmajā kursā, kad 

meitenes sēdēja viena auditorijas pusē, 
bet puiši — otrā. 

-—Mums bija vienāds puišu un 
meiteņu skaits. Līdz piektajam kursam 
palikām tikai meitenes. 

—Bet man šķiet, ka meitenes bija 
daudz lahaķjfig par puišiem. 

—Mūsu kontekstā puiši neiederas. 
Tas nenozīmē, ka nav tādu vīriešu, kas 
nevarētu stāvēt mums blakus. Tā nu 
sanāca ka studiju gaitā puiši atkrita 
Viņu vienkārši nav. 

—Viņu trūkumu neizjūtam 
—Tie bija pieci zelta gadi, kurus 

pavadījām kopā. Tā visas izjutām 
ieiešanu filozofijas pasaulē, optimi
stisku pacēlumu, garīgo dziļumu 
sasniegšanu, tad depresiju un beidzot 
apskaidrību. Tāpēc esam noskaņotas uz 
viena viļņa un. varam labi saprasties. 

—Sākām studēt ļoti jaunas. Un vēl 
aizvien esam jaunas. Laiks bija ļoti 
romantisks. 

—Visas jutāmies kā māsas. Domā
jām par līdzīgām problēmām, runājām 
vienādos jēdzienos. Ai, es Jūs visas ļoti, 
ļoti mīlu. 

—Jūsu vidū es jūtos pilnīgi laimīga 
—Bieži savās domās es prātoju, ko 

par vienu vai otru lietu teiktu Natālija 
ko Ilze, ko Ulla, ko Lelde... Šis kurss 
bija un ir neatņemama manas dzīves 
sastāvdaļa. 

—Ne katram cilvēkam dzīvē ir tāda 
laime kā mums. 

—Laimi deva nevis Filozofijas nodaļa 
bet mūsu kurss. Nodaļai var pateikties 
tikai par to. ka bijis telpas, kur mums 
satikties. 

Sarunu pierakstīja JOLANTA 
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ES NEZINU, KAPEC MES 
NEMĀCĀMIES 

Tas Ir Rutas jautājums visiem. Lai 
gan viņai diploms Jau kabatā, tomēr šis 
atziņas svarīgums nav mazinājies. Ruta 
Vlrbule nu ir pasniedzēja Pedagoģijas 
fakultāte. Diplomā rakstīts: angļu 
valoda, literatūra un audzināšanas 
darba metodika. Ka viņa būs pasnie
dzēja, vidusskolas laikā pat sapņos 
nerādījās. 

Bija laiks, kad svešvalodu skolotājiem . 
darba nebija. Bet Rutu laikam vadīja 
kāds sestais prāts. Toreiz, vienpad
smitajā klase viņa apsvēra visus "par" un 
"pret". Bija ari tā labā situācija, kad visi 
mācību priekšmeti padodas vienlīdz labi. 

Absolvējot 11. klasi, angļu valodā bijis 
apaļš piecinieks. Taču zinājusi tik vien 
pateikt kā:"l am a girl" (es esmu 
meitene). Un tad visu vasaru mācības. 
Rītā, vakarā pie angļu valodas 
skolotājas. Veiksmīgi tika nokārtoti 
iestājeksāmeni Pedagoģijas fakultātē, un 
sākās studijas... Klāt ir brīdis, kad arī 
augstskola absolvēta. Kādi ir bijuši šie 
studiju gadi Rutai? 

— Mūs, svešvalodniekus, žmiedz jau 
no pirmā kursa. Jautājums, cik tu ņemsi 
pretī un pats lasīsi. Viss atkarīgs tikai no 
paša. Pasniedzēji dod cits vairāk, cits 
mazāk. Loti pateicīga esmu docentei , 
Brokai par angļu valodas mācīšanu. Pie 
viņas es vienmēr gāju drebēdama, bet nu 
par viņu es stāvu un kritu. Atšķirībā no 
Svešvalodu fakultātes studentiem, mēs 
mācāmies arī psiholoģiju, pedagoģiju. 

Kad nācu uz fakultāti, galvenais 
mērķis man bija — iemācīties angļu 
valodu. Tā tīri teorētiski esmu to 
apguvusi. Bija iespēja mazliet apgūt 
metodiku ari Dānijā. Ļoti vērtīgi tagad 
būtu aizbraukt papraktizētles uz Angliju. 

Studiju gadi bija jauki. Mums bija loti 
draudzīgs kurss. Dažādus pasākumus 
vairāk gan rīkojām pirmajos -kursos. Pēc 
tam nebija laika. Veidojās ģimenes. Arī 
man. Vīrs Jānis šogad beidz Fizikas un 
matemātikas fakultāti. Audzinām savu 
divgadīgo atvasīti Artūru. Strādāju arī 
par pasniedzēju savā fakultātē. 
Pagaidām man bija vācu studentu 

grupiņa, kuriem mācīju arī angļu valodu. 
Jaunajā mācību gadā es mācīšu tās 
pašas vācu meitenes. Un vel man būs 
pirmais kurss, kas stāsies angļos. 
Mācīšu gramatiku, sarunu valodu, visus 
valodas aspektus. Būs pilna slodze. 
Sajūta loti jocīga. Kad es pati sāku 
mācīties, bija viena pasniedzēja, kura 
tikko bija beigusi svešvalodniekus. Man 
tas likās Interesanti. Tad es vienu brīdi 
domāju — es tā nevarēšu! Kaut kāda 
likteņa ironija. Nu esam trīs no grupas, 
kuras paliekam strādāt. Pati jūtos vēl 
nesagatavota, vēl daudz jāstrādā. Gribas 
ari lauzt stereotipus: distanci starp 
studentiem un pasniedzējiem. Tā traucē 
mācību procesā. Protams, ari respektam 
tajā pašā laikā ir jābūt. Piemērs ir 
Dānijas un Norvēģijas studentu 
attiecības ar pasniedzējiem. Savstarpēji 
viņi ir uz " tu" un sauc viens otru vārdā. 
Tajā pašā laikā ari respekts ir. To modeli 
es gribētu Ieviest šeit. Piemēram, ar 
vāciešu grupu man ir brīnišķīgas 
attiecības. Varu ari salīdzināt Dānijas un 
Norvēģijas studentus ar Latvijas 
studentiem. Viņi ir tādi kā mēs, bet 
mācās vairāk. Es nezinu, kāpēc mēs 
nemācāmies. Varbūt tādēļ man negribas 
iet strādāt uz skolu. Vēl skolēni nav 
aptvēruši, ka tiešām ir Jāmācās. Šeit 
tomēr cilvēki Ir pieauguši. Ar šim vācu 
meitenēm ir fantastiski viegli strādāt Kā 
viņas ņem pretll Vairāk nekā es spēju 
dot. Vēl piemērs. Pagājušajā gadā 
strādāju Tehniskajā universitātē ar 1. 
kursa puišiem. Sākumā viņi ņēma pretī 
visu. Pēc tam jau jutu, ka nav. Vai nu ar 
karoti viss iekšā jālej, vai arī visu laiku 
jādzied dziesmiņas. Lai varētu tā strādāt 
no visas sirds ir Jābūt milzīgam 
fanātiķim. Bez ģimenes. 

Mans skaistākais vaļasprieks ir 
dziedāšana. Loti daudz devis 
koris*J uventus". Dziedu sesto gadu. Tas 
man ir viss. Iespaidi,'ceļojumi pa 
pasauli, iepazīti cilvēki. Esmu 
piedalījusies Studentu Dziesmu svētkos 
Viļņā un Rīgā. Lielajos Dziesmu svētkos 
un karos. Kam savā laikā esam 
gatavojušies visvairāk - tā bija 
Bēthovena 9. simfonija. Diriģēja 
Daumants Gailis. To dziedājām vairākos 
koncertos. Šādi darbi man saistās ar 
lielu formu, ar kori. Mums ir ari daudz 
tautas dziesmu Diriģents Juris K)aviņš 
meklē aizvien jaunas un jaunas 
interesantas apdares. Ja, piemēram, 
braucam uz ārzemēm, tur gaida 
interesantas tautasdziesmas. Nevar visu 
laiku dziedāt " Krauklits sēž ozolā" un 
"Cekulaina zīle dzied". Tās, protams, arī 
ir jaukas dziesmas, taču gribas kaut ko 
jaunu. 

Neskatoties uz to, ka nu būšu beigusi 
Universitāti, "Juventus'ā" dziedāšu. 
Mana dzīve turpināsies Universitātē un 
kori. Vienīgi bez stresiem, kuri lr 
eksāmenos. 

MĀRA SADOVSKA 

N O NULLĪTES LĪDZ 
DIPLOMAM 
"^r^iensTcrieTnšTio^juTuiTs'āa'i 
pārliecināts Pedagoģijas fakultātes 
absolvents Aldis Flrkuss. Viņa 
specialitāte ir zīmēšanas, rasēšanas un 
darbmācības skolotājs. Aldis smej, ka 
ceļš savulaik tieši uz šo fakultāti vedis 
tāpēc, ka tā ir blakus mājām. Bet 
varbūt otrādi. Puisim ļoti interesējusi 
darbošanās ar koku. Ari pašam 
gribējies Iemācīties taisīt mēbeles. 
Pirmais starts uz pedagogiem gan bijis 
neveiksmīgs. Tad sekoja apkārtceļš — 
armija. Pēc tam ceļš atkal veda uz 
Pedagoģijas fakultāti. Aldis sāka ar 
nulles kursu. Tad nolika eksāmenus un 
tika ieskaitīts studentu kārtā. Mācījās 
rasēšanu, zīmēšanu, gleznošanu, 
metālapstrādi, koka darbus, klūdziņu 
pīšanu. 4. kursā varēja izvēlēties 
tēlotājmākslas vai darbmācības 
katedru. Aldis specializējās 
darbmācībā. Savā diplomdarbā viņš 
izstrādāja amatu mācības programmas 
kokgriešanā, jo šī ama tprasme skolās ir 
piemirsta. Nav speciālistu. Paralēli 
varētu mācīt ari mūsu tautas vēsturi, 
kultūru, kas nāk ar kokgriezumiem jau 
no senām dienām. 

Nu diploms ir saņemts. Viens lielais 
lidojums Alda dzīvē ir beidzies. Kāds tas 
ir bijis? 

-Manuprāt, .tie, kas absolvē 
Pedagoģijas fakultāti, ar kaut ko 
atšķiras no visiem pārējiem. Atšķiras 
labā ziņā. jo nekad neesam sevi 
stādījuši augstāk par citu fakultāšu 
studentiem. Taču ar tādiem studentiem 
no citām fakultātēm, kuri sevi uzskata 
par pārākiem, esmu sastapies. Tāda 
veida uzpūtība man nepatīk visvairāk. 

Uz mūsu fakultāti parasti nāk 
cilvēki, kuriem Jau ir vēlēšanās kaut ko 
uzzināt. Zināšanas studiju laikā ir 
krietni vien paplašinājušās. Pasniedzēji 
virzījuši pa to ceļu, kas interesējis 
visvairāk. Mani, piemēram, ļoti interesē 
kulinārija. Gāju uz nodarbībām.2. 
kursā mums bija tāda interesanta lieta 
kā klūdziņu pīšana. Pāris groziņi uzplti. 
Tas ir ļoti grūts darbs. 

Uzskatu, ka vairāk vajadzētu mācīt 
mājturību. Ir taču cilvēki, kas tiešām ir 
šis lietas entuziasti. Mums ir 
kulinārijas nodarbības, taču ari par 
maz. Citādi rodas iespaids, ka 
mājturība Latvijā pamazām tiek 
iznicināta. Bet tās pamati ir saistīti ar 
visu latvisko, kas liek apzināt ari savu 
senču dzīvi. Taču. kamēr sāks ar to 
nopietni nodarboties, cilvēkiem, kuri 
par to visu laiku cīnās, jau sen vairs 
nebūs spēka... 

Par mūsu kursu. Ja vajadzēja, tad 
pastāvējām viens par visiem Ar mums 
fakultātē rēķinājās. Kad strādājām, tad 
strādājām bet kad atpūtāmies — tad 
visi kopā. Bija kino, sporta dienas, 
švambols. Bija Jauki fakultātes vakari. 

(Turpinājums lOlpp.) 



ЦДД VĀPM А*<Л1 УШПШ ю 
Parasti tad "okupējām" kafejnīcu. Pēc 
vakara turpinājās vel tāds mazāks 
vakariņš. Bijām tikai savējie. 
Dziedājām, dejojām. Varēja labi 
atbrīvoties, jo bija apzina, ka tu esi 
starp brīviem cilvēkiem bez 
aizspriedumiem Tāpēc jau tie mazie 
momenti ir tik spilgti, ka tieši tajos 
brīžos esmu bijis iekšēji un ārēji brīvs. 
Sajūta brīnišķīga. Dzīve tā nav. 
Jāskrien kā vāverei. 

Tagad fakultāte ir pabeigta. Iespējas 
ir plašas. Viss atkarīgs no paša. Ja 
gribi, vari darboties skolā, vari vadīt 
pulciņus. Darbs ir radošs. TaCu 
situācija skolās šobrīd ir ļoti bēdīga. 
Izstrādājot diplomdarbu, veicu aptauju 
ar darbmācības skolotājiem par viņu 
kabinetu iekārtojumu, iespējām 
nodarboties ar koka. metāla apstrādi. 
Kabinetos bija iespēja nodarboties ar 
koku. Ar metālu, elektrotehniku un 
citām lietam — ne. Materiālā bāze ir loti 
slikta. Daudz atkarīgs ari no paša 
skolotāja — cik tev ir iespējas kaut ko 

sadabūt, vai tu esi sagādnieks vai 
skolotājs. Skolotāja darbs ir ļoti 
sarežģīts. Es nostrādāju divus gadus. 
Taču gribēju sevi pamēģināt vel kaut 
kur. Ja jutīšu, ka neiet tik labi. labprāt 
atgriezīšos skolā. Negaidīts 
priekšlikums man bija strādāt 
televīzijā. Es neatteicos. Domāju, ka 
dzīve veļams Izmēģināt vairākus 
amatus. Pagaidām es nejūtu tieksmi 
pec vienas nodarbošanās. Tāpat 
O'Henri — cik dauflz amatus viņš bija 
izpētījis. Beigas sāka rakstīt Un ari es 
gribu nedaudz no tā visa tā pagūt 
"apostīt" 

Ir reklāmas birojs IP "Rīga", kas 
nodarbojas ar raidlaiku pārdošanu, 
reklāmas izvietošanu Latvijas televīzijā. 
Esmu viens no tiem cilvēkiem, kas 
darbojas ar pasūtītāju. (Tehnisku 
iemeslu dēj Aldis palika aiz kadra ari 
avīzē. — M.S.) Kas meklē, cenšas visus 
pārliecināt, ka televīzijai tomēr ir 
vislielākās perspektīvas reklāmas jomā. 
Tas ir dinamisks darbs ar cilvēkiem. 

Interesants, un man Joti patīk. Varbūt 
tādēļ, ka pēc horoskopa esmu Mežāzis 
un, kā draugi saka, praktiķis. Protams, 
neiztieku art bez emocijām. Es loti bieži 
neturu muti. Saku to. ko domāju. Zinu, 
ka tas aizskars cilvēku, taču saku, lai 
pievērstu viņa uzmanību manis 
teiktajam. Varbūt saasinu situāciju, 
nodaru viņam sāpes. Taču. ja es to 
saku, tad manā izpratnē, ir vērts to 
pateikt. 

Tāds svarīgs punkts kā precēšanās. 
Tur jau ir tā lieta, ka, ja man būtu trīs 
meitenes, tad no šim trijām vienu es 
noteikti izvēlētos. Bet. tā kā mūsu 
fakultātē ir 300 meitenes uzreiz, tad ir 
lielākas problēmas. Tāpēc pagaidām vēl 
nav sanācis. Es jau art dikti gribu un 
ceru. Beidzot it kā būtu laiks, bet gan 
jau. Varbūt tagad, kad būs mazāka 
izvēle, varēs paskatīties... 

Par vienu krietnu lidojumu Aldi 
uzklausīja MĀRA SADOVSKA 

LĪDERIS!? 
Līderis? Nē, tas nu gan es vairs 

negribētu būt, jo līderis — tas nozīmē 
lielu atbildību. Tev vienmēr Jāpdomā par 
citiem un tad tu tā īsti nepiederi pats sev 

> — tā skajl domā Jānis. 
Bet patiesībā cilvēks jau nevar no 

sevis nekur aiziet, ja viņā dzīvs ir paša 
"es". Mirkļa sarūgtinājuma pārvarēts 
viņš varbūt skatīsies pēc kādām sānis 
taciņām, bet pēcāk — skat, paša kājas, 
bet varbūt tā ir sirds, kas galu galā atkal 
atved tajā pat vietā, kur bija noklīdis, un 
viņš šajā bridi saprot, ka ir atkal laimīgs. 
Sevi meklēt un atkal pazaudēt tas taču 
ir tik pazīstami. 

Bet daudz no visa tā, kas saistīts ar 
darbošanos vadošā amatā, Jānim tomēr 
loti patīk. Ne velti Studentu 
Arodkomiteja viņš "priekšnieko" jau otro 
gadu. Turklāt ar lielu entuziasmu — tad, 
kad nedēla izrādās par īsu, Jānim nereti 
ari sestdienas un svētdienas kļūst par 
darba dienām. Tad viņš vai nu mājās 
buras pa pieņemtiem un nepieņemtiem 
likumprojektiem, izklādams tos pa 
visiem galdiem, galdiņiem un plauktiem, 
vai ari jož uz Universitāti. Svētdienas 
Universitātē esot īpaša atmosfēra — tāds 
netraucēts klusums, tad ari vislabāk 
viss veicoties. Jānim patīk šīs klusās 
dienas. Jo citkārt laikam taču nav viegli 
— reizē tik daudziem būt vajadzīgam. 

Kas apbēdina? Visvairāk citu valodas 
un nevalodas, gluži nepatriotiskās runas 
par to, kas neizdevies un neizdosies. Un 
par to, cik mēs visi Universitātē 
nevaram. Bet īstenībā Jau varam. 
Atcerēsimies kaut vai studentu gājienus 
pie Godmaņa. Zinātniskā komunisma 
bēru ceremoniju u. c 

Tie vismaz parādīja, ka studenti ir 
uzdrošinājušies, un viņus jau kaut kas 
nteresē.. 

Kā ikkatrs, Jānis vēlas, lai viņam 

uzticas. Un arī, lai viņš pats var uzti
cēties — jo tas rada stabilitāti. Laikam 
tieši tāpēc kopš kāda laika Studentu 
Arodkomitejā regulāri sācis iegriezties ari 
Arnis Putāns — Jāņa klasesbiedrs un 
draugs. Patiesībā — tāds vienīgais. Abi 
kopā viņi ka] lielus un ari ne tik lielus 
plānus. Piemēram, par LU Informācijas 
centra izveidi. Tajā tikšot apkopoti visi 
dati par pašiem studentiem, mācību 
programmām, pasniedzējiem u. c. Bet 
galvenais — tā būšot patstāvīga (kuru 

neviens nekomandē) LU vienība. Spriests 
un domāts tiek ari par Studentu Padomi 
un tas vēlēšanām. Ja kaut ko tādu 
izdotos noorganizēt, studentiem sāktos 
pavisam cita dzīvei!! 

Kopā ar Arni Jānis reizumis iet 
ķemmēt art bodes un tirgu, tas ir, veikt 
ģimenes pienākumus. Tas esot loti 
aizraujoši. Šad tad sacenšoties, kurš no 
viņiem otra sievai ko labāku nopirks un 
lūgs nogādāt kā dāvanu, abi pēcāk 
paliekot tukšam ķešām. 

— Viss jau būtu labi, tikai žēl. ka visu 
šo sabiedrisko» aktivitāšu dēj šur tur 
pietrūcis gan laika, gan enerģijas 

studijām. Tāpat kā kādreiz Godmanls. 
Jānis mācījās Fizikas un matemātikas 
fakultātē, kuru šogad laimīgi pabeidza. 

Bet vispār plānot kārtot organizēt — 
tā ir Jāņa stihija gluži tāpat kā 
nodarbošanās ar pavārmākslu, sevišķi 
— kāpostu gatavošana. Par to nešaubās 
neviens, kas Jāni tuvāk pazīst. Un te 
man katrā ziņā jāatsaucas uz Jāņa 
sievas Lāsmas un Arņa liecībām. 

—Ap Jāni vienmēr kāds rosās un kaut 
kas notiek. 

Un varētu tikai brīnīties par tādu 
spēju — būt vienmēr virpuli, ja vien 
neizrādītos, ka tie vistuvākie, ko Jānis 
atradis par savējiem, nebūtu tādi cilvēki, 
ko dēvē par dziļūdens krātuvēm — 
virspusē tik rimti. Tie ir Lāsma un Arnis. 
Acīmredzot viņi ir Jāņa pieturas punkti. 
Nu jau art dēlēns KārlIUs, kas pavisam 
nesen nācis pasaulē. 

Varbūt tāds neliels mēģinājums 
norobežoties, rast savu telpu, ir retās 
pastaigas lietū, par kurām Jānis ir varen 
priecīgs, jo tad ielas kjūst tukšas un 
neapdzīvotas, un retie gājēji ir gandrīz 
vai pārpratums. Ak jā — pirmdienās pēc 
Universitātes Padomes sēdes Jānis 
tomēr reizēm meklē savu stūrīti, savu 
kaktiņu zemes, kur atgūt 
normālstāvokli. Tad viņš visbiežāk esot 
sastopams nekur citur ka tepat — uz 
kāpnītēm pie Studentu Arodkomitejas 
durvīm. 

Ja jums gadās viņu tur redzēt labāk 
nejautājiet neko. 

Par Studentu Arodkomitejas 
priekšsēdētāju Jāni Stonl 

DAIGA LAKOTKO 
Redakcijas piebilde. Varam piebilst, 

ka viss beidzies laimīgi un Jāni var ap
sveikt jaunā amatā — Lietu pārvaldes 
Studiju Informācijas centra vadītājs. 
Apsveicami 
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DOMAS 11 
KURP EJAM, LATVIEŠI? 

Ikvienam cilvēkam kā neatņemama 
viņa eksistences sastāvdaļa ir domas 
par nākotni. Bet šodien pasaulē ir 
pilnīgi nepopulāri runāt par to, ko sauc 
par tautas nākotni. Jā, kas gan tur 
daudz ko runāt, ja lielākas vai 
mazākas Eiropas tautas ir 
sasniegušas lielisku dzīves līmeni. Tās 
var vienkārši dzīvot, aizmirstot par Won 
pūlēm, ko sauc "cīņa par labāku dzīvi". 

Šis tautas ar lielisko dzīves līmeni, 
šķiet, nemaz nemana, ka tā 
zemeslodes daļa, kura atbrīvojusies no 
komunistiskās ideoloģijas verdzības, ir 
spiesta šo cīnu sākt 

Latvija... Šis vārds rakstīts gan uz 
krekliņiem gan automašīnu stikliem, 
gan ari cilvēku sirdis. Kāda 
disharmonija starp cilvēka iekšējo 
pasauli un ārējo realitāti. Dishar
monija tam cilvēkam, kurš pēc 

komunistu kapitulācijas ir ieraudzījis 
materiālo un garīgo nabadzību sev 
visapkārt. Un tagad, šķiet, dienas 
kārtībā izvirzījies Jautājums — 
apmierināt materiālās intereses, gan 
Jau tad gars dabūs kaut ko ari sev. Ne, 
tikai nedomājiet, ka tas skan kā 
pārmetums. Augsts ekonomiskās 
dzīves līmenis taču rada cilvēkam 
apstākļus, lai viņš varētu izvēlēties 
intereses. Tātad tas garantē ari 
labvēlīgus apstākļus gara centieniem. 
Bet... 

Diemžēl blakus materiālajai 
nabadzībai mums valda ari garīgā 
nabadzība. Par to liecina kaut vai 
latviešu kultūras simbolu un ideālu 
nonivelešana līdz pseidokultūras 
līmenim. Bet nevainosim sevi. TaCu 
rūgtā vilšanās t. s. komunistiskajos 
ideālos ir radījusi masveida psihozi — 
nevēlēšanos runāt par ideāliem vispār. 
Nevēlēšanos domāt par nākotni. īpaši 
tad, ja rūpes par šodienas iztiku 
sagādā lielas galvassāpes. Tā nu mēs 

Ūdz ar tām tautām, kuras sasniegušas 
augstu dzīves līmeni, par nākotni 
nedomājam. Nevis tāpēc, ka mums 
nav jāuztraucas par to, bet gan tāpēc, 
ka mums bail runāt vai Iedomāties, 
kāda tā varētu būt Jo jau rītdiena ir 
neziņas pilna un, šķiet, rādās vēl 
smagāka par vakardienu un šodienu. 
Augošās cenas, bezdarba draudi, 
neizmaksātās algas... Un tā mēs 
sagaidīsim nākotni, nemaz nemanot, 
kā tā pienāks. Kāda gan Jēga minēt 
slavenā rakstnieka vārdus:"Cilvēks 
nedzīvo no maizes vien, cilvēkam vajag 
daudz vairāk." Augstskolu absolventi 
vēl joprojām ies strādāt par 
oficiantiem, apkopējiem ārzemnieku 
viesnīcās, kazino krupjē... Gaišākie 
prāti raudzīsies uz Rietumu pusi. 
tumšākie — no kā vairāk naudas 
izspiest Tam visam pāri — optimisma 
trūkums, jo gaišo nākotni reiz cēlām, 
bet nekas nesanāca. Tad dzīvosim 
šodienai. 

JOLANTA APĪNE 

STUDENTU ROTA 
ATKAL PAR STUDENTU 
ROTU... 

Studentu rota. šis vārds ir 
mazliet par skaļu tiem pār
pratumiem, kas notika ar Centra 
rajona 11. bataljona studentu 
rotu. To vada Aleksejs Ozoliņš, 
savulaik Jūras kara flotes 
staršina. 

— Es ļoti nožēloju to, ka notika šis 
neveiksmīgās laulības ar 11. batal
jonu, — viņš atzīst 

Kā izrādās, tad RTU sākumā 
gribējusi pati savu bataljonu. Tomēr, 
situācijai attīstoties, visi vienojās par 
kopēju studentu bataljonu. Bet 
pagājuša gada decembri, kad apstākļi 
republika draudēja kļūt nevadāmi, lai 
vajadzības gadījumā varētu rīkoties. 
14. decembri 70 cilvēki no Ozoliņa 
kunga grupas nodeva zvērestu. Tas 

nozīmē — ieguva atļauju 
rīkoties ar ieroci. Un lai ari 
formāli iekļautos Zemes
sardzes struktūrā — kā 
viena rota — pievienojās 
Centra rajona 11. batal
jonam. Ozoliņa kungs 
cerēja, ka tas ir tikai pagai
du stāvoklis. 

Šobrīd ir grūti n o 
skaidrot, kādēļ studentu 
rota tik ļoti atsvešinājusies 
no bataljona. Dažādas 
mācības, ari pirmās palī
dzības sniegšanu rota 
apgūst pati saviem spē
kiem, jo šeit pieteikušies 
ari vairāku augstskolu 
pasniedzēji. Bet jautājumā 
par formas tērpiem un 
ieročiem, bataljona vadība 
atbild — kad viss bataljons 
būs apģērbts, tad formu 
dabūsit ari jūs, kad visam 
bataljonam būs ieroči, tad 
pienāks ari jūsu kārta. 

Tikmēr Ozoliņa kungs uzrakstījis 
iesniegumu Zemessardzes štāba 
priekšniekam Ģirtam Kristovskim, 
izsakot neuzticību sava bataljona 
komandierim. 

Bet nenokārtotiba valda ne tikai 
rotas-bataljona līmeni, bet ari pašā 
rotā. Pēc neveiksmīgā augusta 
apvērsuma mēģinājuma ļoti daudzi 
studenti rakstīja iesniegumus Zemes
sardzei. Kad pirmais patriotisko jūtu 
uzplūds pārgāja, daudzi bija vīlušies, 
uzzinot, ka būs jāiziet medicīniskā 
pārbaude, jāaiziet pie narkologa un 
psfhoneirologa, būs jāpiedalās 
apmācības kursā. Pavasari no 400 
cilvēkiem, kas uzrakstījuši iesnie
gumus, apmācības izgājuši un zvē
restu nodevuši bija 184. 

Korporāciju locekļi uz šī fona 
izskatās tā: 

uzrakstījuši nodevuši 
iesniegumus zvērestu 

LETTONIA 36 22 
FR LATAVIENSIS 28 24 
SELONUA 23 16 
TALAVUA 19 8 
VENTONIA 15 3 
TERVET1A 10 2 
FR ACADÉMICA 11 6 
FR. METROPOLITANA 5 4 
BEVERONIJA 14 — 
FR IMANTICA 12 — 
GERSICAN1A 11 — . 
LATVIA 8 — 
FR LTVONICA 11 8 

ILZE NAGLA 
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Latvija izmainītu visu mācību 
sistēmu, un šajā katedrā to saprot. 
Parasti attiecības starp pasnie
dzējiem un studentiem Universitāte 
lielā mērā atspoguļo attiecības starp 
valdību un pilsoņiem. Un ja 
pasniedzēji ļauj studentiem uzdot 
jautājumus un piedalīt ies kā 
līdzīgiem, tad uz šiem pamatiem tiek 
būvēta veselīga demokrātija. 

— Protams, ja vien šādās 
diskusijās argumenti ir balstīti 
z ināšanās,— sarunā iesaistījās 
Hedoka kungs. Uzskatām, ka 
politikas zinātnei ir milzīga loma, lai 
varētu uzcelt neatkarīgu, brīvu 
sabiedrību. Šāda katedra var dot 
iespēju analizēt citu valstu pieredzi. 
Kaut ari detaļās katra vēsturiska 
pieredze ir unikāla, tomēr eksistē 
paralēles, kuras liecina, ka kaut kur 
citur notiek līdzīgas lietas. Bieži pat 
vienlaicīgi. Pastāv taču valstis, kuras 
ir ļoti. veiksmīgi izkļuvušas no 
totalitārisma un funkcionē kā 
demokrātiskas —.Itāli ja, Vācija, 
Spānija, ari Grieķija. 

KAIMIŅI, MUGURKAULI 
UN PARALĒLES 

-Gluži kā Latvija ilgus gadus 
atradās bijušās Padomi)as sastāvā, 
Velsa ir Apvienotas Karalistes 
sastāvdaļa. Vai varat rast šeit kādas 
paralēles? 

B.H.-Velsa ir karalistes sastāvdaļa 
vismaz 600 gadus, un tāpēc 
vēsturiskā situācija ir ļoti atšķirīga. 
Neviens no tiem, kuri varētu 
atcerēties Velsas vispārējo iekaroša
nas procesu, vairs nav dzīvs. 

R.T.-Valodas situācija Velsā 
atšķirīga no situācijas, kurā šobrīd 
atrodas latviešu valoda. Tā ir 
realitāte, ka vairāk nekā puse no 
Latvijas iedzīvotājiem tomēr runā 
latviski. Diezin vai varētu atrast 
latvieti, kurš neprastu .savu valodu, 
bet velsieši runā savā vai angļu 
valodā. Vairums angliski, un tas 
nozīme, ka vels iešu nacionālā 
identitāte ir dalīta. Tiem, kuri runā 
velsiski, valoda ir viņu nacionālās 
Identitātes mugurkauls, un viņi 
uzskata, ka tie tautieši, kuri neprot 
šo valodu, apdraud viņu identitāti. 
Tieši šī iemesla dēļ atbalsts Velsas 
nacionālistu partijai ir spēcīgāks 
nekā Skotija, j o tur nacionālās 
identitātes meklējumi vērš cilvēku 
uzmanību uz citām lietām. 

B. H. -Bet paralēle, kuru varam 
vilkt starp mūsu valstīm ir tā, ka ari 
Velsā dominē kaimiņš, kas atrodas 
no mums uz austrumiem. 

-Bridi pa brīdim Latvijā rodas 
zināmas pretrunas starp valdību un 
parlamentu. Vai, jūsuprāt, iespējams 
izvairīties no šādām situācijām? 

R. T. -Tas ir ļoti komplicēts 
jautājums, un daudzās valstis to 
risina visdažādākajos veidos. Visu
pirms ir jāuzbūvē spēku balanss 
starp dažādiem varas institūtiem. Ja 
domājam par tādu īsāku laika 
periodu, tad skaidrs, ka lietu ir 
Jāorganizē tā, lai izpildvara būtu 
stiprāka par likumdevējvaru. Taču, 
ja ekonomiskas vajadzības spiesti 
atdosim izpildorgāniem pārāk lielu 
varu, tas var nekad nebeigties. Viņi 
v ienkārši negribēs atstāt savas 
pozīcijas. 

B.H.-Lai nosargātu pilsoņu un 
cilvēku tiesības visupirms vajag radīt 
absolūti neatkarīgu tiesu varu, 
juridiskos institūtus. Rietumu pie
redze rāda, ka tiesa ir labāks cilvēku 
tiesību aizstāvis nekā parlaments, 
kaut ari ievēlēts demokrātiskās 
tiešās velēšanās. 

DOMĀSIM PAR 
KOMUNISMU? VAI 

EIROPU? 
Šobrīd daudzu laužu prātus 

nodarbina jautājums, kā "parei
zāk "izvērtēt cilvēku "ieguldījumus* 
komunisma celšanas dārziņā Latvija. 

B.H.-Tas ir ļoti grūti risināms 
jautājums. Domāju, ka visupirms 
būtu jāskatās nākotnē nevis pagāt
nē. Ja šis "raganu medības* būs ļoti 
izteiktas, tad visi iedzīvotāji tiks 
sadalīti divas daļās. Ir vēsturiskās 
paralēles, kurās varam palūkoties. 
Piemēram, Itālijā nolēma neskatīties 
uz pagātni, un skatīt ies caur 
pirkstiem uz cilvēkiem, kas bija 
sadarbojušies ar fašistiem. Viņi 
nonāca pie secinājuma, ka šī 
SADARBOŠANĀS ar režīmu varēja 
būt ari vienīgi PASĪVAS AKCEP-
TACIJAS VEIDA. Art to zināmā mērā 
var nosaukt par sadarbošanos. Pie 
kolaboracionlstiem varētu pieskaitīt 
TOS. KAS AKTĪVI NEPRETOJAS, un 
tad šī iedzīvotāju daļa ir daudz 
lielāka. Viņi secināja, ka praktiski ir 
ļoti grūti novilkt robežlīniju starp 
aktīvajiem un pasīvajiem. 

Cik veiksmīgu jūs prognozējat 

Tas bija brīnišķīgs laiks, tas bija 
šausmīgs laiks". Šie vārdi, kurus 
Čārlzs Dikenss lietojis raksturojot 
Franču revolūcijas periodu, ļoti 
neomulīgi ieskicē arī šodienu. Kādu 
varbūt vilina mierīgo viduslaiku-
šarms, cits, romantisma apskur
bis, līdz ausīm iemīlējies astoņ
padsmitajā gadsimtā, bet vairums, 
šķiet, arī par dolārīšiem nepārdotu 
iespēju dzīvot 

TIEŠI ŠODIEN I 
Milzīga informācijas gūzma, kas 

vi ļņveidīgi pārpludina mūsu 
smadzenes, un tam līdzi nākoša 
nespēja Izšķirt primāro no sekun* 
dārā, rada mūsos "Kā man riebjas 
politika", "Neciešu Godmani, pil
soņus un zbistus" un "Man uz visu ir 
poveii attieksmju virknējumus. 

Tantes un onkuļi pie Brīvības 
pieminekļa b ļaustās, ka, raugi, 
šobrīd valsti politiku taisa diletanti. 
Cits savos spriedumos nav tik 
kategorisks un pie kafijas tases, 
pārlapojot lielo laikrakstu "Diena" , 
klusi secina, ka T i e viri parlamentā 
taču ir tikpat dumji kā es". 

Lai vai kā, bet apmierināt arvien 
pieaugošo vajadzību pēc profe
sionāļiem politisko zinātņu dārziņā 
uzņēmusies komanda iz Vēstures un 
filozofijas fakultātes Einara Semaņa 
kunga vadībā. 

VELSIEŠI GRIB INVESTĒT 
LU 

Jūtot šo cilvēku lielo entuziasmu, 
kas kalpo par garantiju tam, ka viss 
še uzsāktais neaizplūdls jūrmalas 
smiltiņās, un, redzot pēdējo gadu 
laikā sasniegto progresu, daudzi 
ārvalstu kolēģi vēlas investēt 
salīdzinoši jaunajā L U Politiskās 
zinātnes katedra. Lai apspriestu 
jauno bakalaura programmu, 
vasaras sākumā mūsmājās viesojās 
pasniedzēji no Svondzijas univer
sitātes Velsā - Ričards Teilors un 
Bruss Hedoks. Teilora kungs 
special izējas krievu kultūras 
politiskajā vēsturē un propagandā. 
Pirmo reizi Rīgu skatījis savām acīm 
pirms gadiem diviem, kad šaipusē 
pētī j is krievu režisora Sergeja 
Einšteina daiļradi. Tad ari radušies 
pirmie kontakti ar Universitāti. 

DISKUSIJĀS PAMATS 
DEMOKRĀTIJAI 

Neradīs piet iekami spēcīgus 
mottvus, lai pārvarētu kārdinājumu, 
lūdzu abus kungus uz sarunu. 

R T.:— Ir svarīgi, lai Universitātes 
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BROPAS LĪMENIS 13 

PILSOŅUS U N ZBISTUS! 
SAVĀDĀK.. . ) 
Latvijas integrāciju Eiropas kopienā? 

-Eksistē vairākas pakāpes, kā In
tegrēties Eiropas Kopienā. 
Piemēram, Eiropas Kopienas valstis 
ir noslēgušas brīvā tirgus līgumus ar 
Skandināvijas valstīm, un viņas 
šobrīd ir šajā attiecību līmeni. Taču 
perspektīvā Norvēģija, Zviedrija un 

par visādiem balastiem, dominan
tēm, sokšiem, nagažām u.c. Un tas 
Jau ir normāli, tādēļ uzaicināju uz 
sarunu dažus docentus no Umeā 
universitātes Zviedrija, lai viņi 
pastāsta, kā tad tur īsti ir ar tiem 
balastiem. 

Docents Kjels Lundmarbs: 

jmlja kļos par pilntiesīgām Eiropas 
Kopienas loceklēm. Šim faktoram ir 
liela nozīme Latvijai, jo tad tas būs 
labs pretbalasts Krievijas dominantei 
šeit. 

SARUNAI PIESLĒDZĀS 
ZVIEDRI 

Mani mīļie, mani dārgie. Kad nu 
kādu brlsnl esam virpuļojuši politi
kas aizkulises, aizkulisltes, jāpasaka 
kaut kas apol it isks. Taisni vai 
jāskatās patiesībai acis. Negribīgi 
atklāju savus noslēpumus. Ar mani, 
raugi, ir tā, ka jau no vidusskolas 
fizikas stundām esmu interesējies 

— Latvijai būs Jācenšas konkurēt 
ar Eiropas Kopienas dienvidu 
valstīm — Grieķiju, Spāniju, Portu
gāli un Itālijas dienviddaļu. Latvija 
ražo to pašu produkciju, ko šis 
valst is . Tādēļ Iespējama minēto 
valstu ieinteresētība kavēt Latvijas 
Integrēšanos Eiropas Kopienā. 
Varbūt jums vajadzētu specializēties 
kādās citās jomās, jo Izsist Eiropas 
dienvidu valstis no to ekonomiska
jām nišām būs ļoti grūti. Domāju, ka 
integrācija kopumā prasīs ilgu laiku. 

AGRĀK ĀFRIKA, TAGAD 
BALTIJA... 

Tik bieži jau nemaz neiznāk 
normāli parunāties ar skandināviem, 
bet biju dzirdējis jau agrāk, ka šiem 
kungiem esot liela Interese par 
procesiem Latvijā. Daudziem jau
niem cilvēkiem, kam sveša kristīgā 
ticība un citas tikpat jaukas lietas, 
varētu rasties neizpratne par to, kas 
tad. īsti rada zviedros šo ieintere
sētību mums palīdzēt. To izskaidrot 
pacentās docents Jans Ane Dellen-
brants. 

— Vēsturiskās saites Ūkai daļēji 
izskaidro mūsu lielo interesi par 
Baltijas valstīm. Zviedrija ir 
salīdzinoši maza valsts, un tā grib 
palīdzēt citām mazām valstīm 
cīnīties par neatkarību. Vēlamies, lai 
Latvija kļūtu par stabilu valsu visos 
aspektos, lai bēgļiem no Latvijas 
nevajadzētu doties laimi meklēt 
citur. Zviedrija šobrīd ir pārpildīta ar 
bēgļiem no Dienvidslāvijas, Āfrikas 
un Irākas. Ja mēs akceptējam 
bēgļus, tad mums pret tiem ir labi 
jāizturas, jāatrod viņiem darbs utt. 
Bet tikai zināmu daudzumi, var 
uzņemt "labi". Ari mums šobrīd ir 
grūtības ar jaunu dar.ba vietu 
izveidošanu. Sava nozīme art ir tam, 
ka Zviedrija ar Latviju dala vienu 
ģeogrāfisko vidi. Tādējādi dabas 
piesārņojums Latvijā ietekmē ari 
dabu pie mums. Un visbeidzot, 
zviedri grib vienkārši palīdzēt. 
Zinām, ka ekonomiskā krīze liek 
ciest šeit ļoti daudziem cilvēkiem. 
Mēs sniedzam lielu palīdzību Āfrikas 
valst īm un tagad vēlamies šo 
palīdzību pārtransformēt uz Baltijas 
valstīm. 

IZSKAŅA ŠĶĪVJOS 
Saruna beidzās ar dažiem 

skaistiem, kolektīvi izteiktiem 
Zviedrijas mācībspēku vārdiem: 

"Visā Rietumu demokrātiskajā 
sabiedrībā zūd izpratne par to, kā 
klasiski jāpiedalās politikā, t. i., caur 
partijām, bet cilvēki piedalās, 
atbalstot kādu konkrētu ideju. 
Visam, kas notiek ārpus oficiālajām 
struktūrām, ir liela cilvēku atsau
cība. Art studentu. Un vēl. Ikviens 
students Zviedrijā noteikti lasa 
avīzes un pārzina politiskos Jaunu
mus." 

Un vēl, un vēl, bet studentam jau 
grūti nākas lasīt avīzes un skatīties 
TV, tad nu mēģināšu brlsni no 
brlšņa jums noziņot par to, ko tad 
īsti lielie onkuļi politikā atkal ir 
sastrādājuši. 

INGERONS 
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EZERS AR LIELĀKO 
SALU LATVUA JEB 
LAIŽAM UZ USMU 

Ja jūs gribat atpūsties pie ezera, 
uzcelt telti uz salas, ja jums patīk 
makšķerēt vai vismaz tāpat pabraukāt 
pa ūdens plašumiem, bet negribas 
tērēt naudu un laiku braucienam uz 
Latgali, tad jūs gaida skaistākais no 
Kurzemes lielajiem ezeriem — Usmas 
ezers. 

Usma ir viens no retajiem Latvijas 
ezeriem, kas ir saglabājies vēl samērā 
neskarts un maz piecūkots. bet tajā 
pašā laikā tas ir viegli pieejams. Ar 
vienu līci ezers pieskaras Ventspils 
šosejai, bet otrs gals iestiepjas tālu 
mežos. Lielākā vērā ņemamā apdzīvotā 
vieta Usmas krastā ir Usmas ciems, 
kas atrodas ezera ZR krastā, pretī 
Moricsalas rezervātam. No dienvidiem 
piekļūšanu ezeram apgrūtina Abava, 
tādēļ šī vieta ir mazāk apdzīvota. Visu 
milzīgo 38.3 kvadrātkilometru lielo 
ūdens klaju salas sadala vairākās 
dalās, kuras tiek sauktas par ērtēm. 
Lielākās ir Baznlcērte un Bēgērte. 
Luziķērtes lielāko dalu aizņem 
Moricsalas rezervāts, bet Lūžņērte ir 
neliels ūdens klajš starp Moricsalu un 
Viskūžsalu — lielāko Usmas salu. Tā, 
jāteic, ir ari lielākā ezeru sala Latvijā 
— 3.09 kvadrātkilometri. Vispār 
Usmas ezeram ir 5 vērā ņemamas 
salas — Morlcsala, Viskūžsala. 
Lielaiksnlte, Mazalksnlte un Zossaliņa. 
Jau minētā Viskūžsala ir apdzīvota, 
viensētas atrodas salas D un DA 
krastā, un satiksme ar "Melo zemi" tiek 
uzturēta ar laivu palīdzību. Akas šajās 
sētās jūs neatradīsiet. Vietējie 
iedzīvotāji dzeršanai lieto ezera ūdeni, 
kas liecina par tā tīrību, bet, ja tomēr. 
neuzticaties ezeram, tad Viskūžsala! 
tieši pretī, pāri šaurumam (tā sauk
tajai Amjūdzupei), krastā ir dzidrs 
avotiņš. Visu salu. neskaitot nelielos 
piemājas laukus, klāj mežs — pamatā 
priežu sils un lāns, bet gar piekrasti 
vietām stiepjas visdažādāko lapu koku 
un krūmu audzes, kas veido īstus 
necaurejamus džungļus — bebru 
paradīzi. Apmetnes ierīkošanai ērtākā 
ir salas ziemeļu daļa. Izvēloties 
Viskūžsalu. jums būs iespēja redzēt 
dažu labu no interesantajiem rezer
vāta iemītniekiem, piemēram, ztvjērgli 
un melno kliju. Abi šie putni ir 
ierakstīti Latvijas Sarkanajā grāmata. 
Ja paveiksies, kļūsiet par aculie
ciniekiem ztvjērgļa medībām. Tas ir 
neaizmirstams skats, kad, smagi 
cilādams spārnus, varenais putns 
paceļas no ūdens ar prāvu zivi nagos. 
Rudeņos Viskūžsala var vairumā 
atrast visdažādākās ogas — mellenes, 
avenes, zi lenes, bet purviņos — 

lācenes un dzērvenes, kā ari sēnes 
(ieskaitot baravikas). 

Ja gribat apmesties uz nelielas 
saliņas tā. lai Justu, ka tiešām visap
kārt ir ūdens, tad varētu ieteikt 
Mazalksnlti, kas meklējama pie 
Viskūžsalas A piekrastes. 1,9 ha lielā 
saliņa ir noaugusi ar lapu kokiem, 
kuru ēnā ir vairāki telts novietošanai 
derīgi laukumi. No salas paveras 
brīnišķīgs skats pār Baznlcērtl 
("kontinents" —tuvākais 1,2 km). 
Vienīgais nepatīkamais fakts — uz 
salas jūs atradīsiet savu priekšgājēju 
atstātos "labumus*. 

Morlcsala un Lielalksnlte atrodas 
Moricsalas rezervāta teritorijā, tādēļ 
apmeklēt to ir aizliegts (Moriesalas*-
sargam ir gan motorlaiva, gan bise). 
Lai makšķernieks "nejauši" neie 1 

brauktu rezervāta akvatorijā, robeža ir 
norādīta ar peldošām bojām, tādēļ to 
nevar nepamanīt 

Pēdēja, vel nepieminētā ir Zossaliņa. 
kas meklējama ezera Z daļā — 
Bēgērtē. netālu no Usmas* ciema 
lielceļa. Tā ir sīka (0,1 ba) saliņa, 
noaugusi kokiem unMdomāta tiem 
slinkajiem tūristiem, kas nevīžo 
aizbraukt tālāk kā 3 km no šosejas un 
vēlas apmesties tieši pretī mājām (sala 
ir tikai 200 m no krasta). Ja vēlaties 
apmesties uz "lielās zemes", tad labas 
vietas vieglāk būtu atrast gar ezera A 
krastu. Nezinātajam Jāņem vērā viena 
Usmas īpatnība — no pirmā acu 
uzmetiena liekas, ka ezera krasti lr 
noauguši niedrēm un praktiski nekur 
nevar viegli izkļūt krastā. Patiesībā 
visgarām krasta līnijai stiepjas brīva 
10 — 30 m plata seklūdens josla ar 
patīkamu smilšainu pamatu, un tikai 
retās vietās niedrājs nonāk līdz 

krastam. Tādēļ, ja, braucot pa ezeru, 
ieraugāt kādu jauku vietiņu krastā, 
pameklējiet kādu bebru ceļu cauri 
niedrēm vai vienkārši stumj ieties caur 
tām, un pēc neilga laika jūs ierau
dzīsiet jauku lagūnu ar patīkamu 
zālainu krastu. Niedru Josla vēju laikā 
darbojas ka viļņlauzis, un ir patīkami 
stāvēt krastā un pāri niedrēm vērot 
sabangoto ūdens klaju, bet jūsu 
priekšā ir mierīga lagūna ar saules 
sasildītu ūdeni. Peldēties tajā gan nav 
īpaši nopietni, jo niedres ierobežo 

, sekl ūdens zonu, tādēļ dziļums tajā reti 
pārsniedz vienu metru un parasti ir 
vēl mazāk, bet toties — kā sasilst! 
Peldēt nepratējiem ieteicams apro
bežoties ar šo daļu, jo tūlīt aiz niedrēm 
sākas dzelme. Starp citu, vidējais' 
Usmas dziļums ir 4,9 m, bet ezera 
dziļākā vieta ir tā sauktā Kapkrāsns — 
domājams, avota izskalota 29 m dziļa 
bedre, kas atrodas Baznlcērtes R daļā 
starp Kapsēkli un Dižsēkli. Otrai ezera 
dziļākai vietai — rezervāta teritorijā, 

.iepretī Lielalksnltei, ir ne mazāk 
biedejoš&vārds — Nāves bedre! 

Visiem daudzajiem Usmas ezera 
sēkļiem, līčiem, ragiem un piekrastēm 
ir savi nosaukumi. Līči tiek saukti par 
dangām. Piemēram, licis pretim 
Usmas ciemam ir ieguvis Brūždangas 
vārdu, bet, tam blakus ir Elkrags, uz 
kura ir meklējama slavenā Usmas 
Elku liepa —Siižjkpks un sena kulta 
vieta. LielākalVTJsmas sēklis ir jau 
minētais Dižsēklis Baznlcērtes pašā 
vidū. Dabā sēkļus viegli pazīt — pēc 
ūdenszāļu džungļiem, kas paceļas līdz 
pat ūdens virspusei. Ne viens vien 
makšķernieks ir norāvis āķi, kas 
ieķēries augos. Vispār Usma ir 
makšķernieku paradīze, ezerā dzīvo 
plauži, zandarti, asari, ālanti, līņi, 
līdakas, zuši, vēdzeles utt 

Un vēl viena piezīme — nemēģiniet 
vējainā laikā braukt pāri lieliem ūdens 
klajumiem, jo, ja gadīsies braukt pret 
vēju, bez motora neiztikt, turklāt tā
dus viļņus kā Usmā jūs varbūt vienīgi 
jūrā redzēsiet. Ja neticat — pamēģi
niet šo "piedzīvojumu" neaizmirslsiet 

Ja ezers apskauts un laika pietiek 
ceļojumu var turpināt pa'Engures upi, 
braucot līdz šosejai vai pat tālāk caur 
Puzes ezeru, pa Rindu un Irbi līdz pat 
jūrai. Šī maršruta aprakstu,kā arī 
samērā precīzu Usmas ezera karti var 
atrast 1991. gadā izdotajā ūdens-
tūrisma ceļvedi "No Usmas līdz jūrai". 
Jūs interesē, kā nokļūt līdz Usmas 
ezeram? Brauciet pa Ventspils līniju 
līdz Spāres stacijai un tad ar auto
busu līdz Usmas ciemam vai kāpiet 
ārā Usmas stacijā un tad kājām pa 
ceļu 2 km līdz ezeram. . 

EDVAJRDS KUŠNERS. 
JURIS SMAĻINSKIS. 

Bioloģijas fakultātes studenti 
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Rudens (Idzfgi pavasarim) esot mSas i 

Varbūt tā ir pirmā mīlestība, varbūt otrā vmi 
trešā... Varbūt mili "viņu' jau daudzus gadu», 
bet varbūt tavas jūtas ir ar pavisam "svaigu 
datumu". Tas nav svarīgi Galvenajā — kāda t 
tava mHesSba. Jo, kā zināms, tā mēdz būt visai 
dažāda. Ja gribi noskaidrot kā ir ar tevi, jāatbild 
uz 12 jautājumiem, kuri it kā nemaz nav saiets 
ar šo romantisko tēmu. Uz katru jautājumu 
dotas trīs atbildes: a, b un c. Izvēlies to, kura 
visvairāk atbilst taviem uzskatiem. Saskaiti 
punktus un izlasi atrisinājumu. Vai tev nešķiet, 
ka tajā kaut kas ir~? 

Zirgi*? 
a) Tas Ir anahronisms: uz ceja tie var tikai 
traucēt; 1 
b) tie man saistās ar vecajiem, labajiem, 
romantiskajiem laikiem... 2 
c) mīlu tos, bet tikai skaistus, šķirnes. 3 

a) Tai jābūt plašai, smilšainai; 4 
b) patīk klinšainas dienvidu pludmales; 2 
c) pludmale? Es vispār JOrā nepeldos. 3 
Vārdos? 
a) Man tas riebjas: 0 
b) jauki un amizanti radījumi; 1 
c) man tās ir vienaldzīgas. 2 
SmoķeMji? 
a) Smēķētāji parasti ir vājas gribas cilvēki, 
kuri nespēj pārvarēt kaitīgu ieradumu; 5 
b) smēķētāji gūst vairāk no dzīves: tā art ir 
priekšrocība; 4 
c) neko par šo tematu nevaru pateikt: 
cilvēki kā cilvēki. 6 
Lecions no tramplīna? 
a) Tai jābūt brīnišķīgai sajātai! * 0 
b) mani tas nevilina; 2 
c) man nebūtu drosmes... 1 
Rakstīšana? 
a) Vislabprātāk rakstu ar parasto zīmuli; 3 
b) dodu priekšroku labai pildspalvai: 4 
c) labāk patīk rakstīt ar rakstāmmašīnu. 5 
Braukšana ar laivu? 
a) Ārkārtīgi romantiski... 1 
b) ļoti skaists sports; 3 
c) laivā man paliek nelabi. 2 
Rotaslietas? 
a) Izcel sievietes skaistumu; 2 
b) man tās nepatīk: 1 
c) protams, bet tikai īstas, nevis lēti spī
guli. 0 
Vakara? 
a) Esmu noguris kā suns; 4 
b) jūtos loti mundrs, pat nedomāju par. 

KONKURSSi 
28. septembri mūsu Universitāte 

svin dzimšanas dienu. "UA" redakcija 
grib ztnāt cik labi pazīstat jubilāri — 
tās smukumus un nesmukumus, 
tāde) sākam konkursu (varbūt pat 
gada garumā) — "Vai tu pazīsti 
Universitāti?" Balvas noteikti būs. 
— Kur atrodas attēlā 

redzamie bareljefi? 
— Kas tajos attēlots.? 
— Kas ir projekta abtors? 

Atbildes iesūtāmas "UA" redakcijai 
(LV-1098 Rīga. Raiņa bulv. 19. 
8. telpa) nedēļas laikā pēc "UA* 
Iznākšanas. 

guleuešanu; 3 
c) mēdz būt dažādi — atkarībā no tā. kāda 
bijusi diena. 2 
Miegs? 
a) Man ir loti trausls miegs, pamostos no 
mazākā troksnīša; 0 
b) nekas nespēj mani uzmodināt guļu kā 

nosists; 1 
c) dažreiz guļu dziļā miegā, dažreiz 
nemierīgi. 2 
Ēšana? 
a) Edu nedaudz, ātri jūtos paēdis; 5 
b) reti. kad ir īsta sāta sajūta; 6 
c) ēdu tiešam pārāk daudz, bet man ir tāda 
apetīte... 4 
Pastaiga? 
a) Domāju par savām rūpēm un raizēm; 2 
b) sapņoju... 3 
c) apdomāju tuvākās nākotnes plānus. 4 

21. 26. 29. 34 vai 36 punkti. 
Vari neraizēties par savu mīlestību: tās ir 
spēcīgas, veselīgas Jūtas. Izturēs visas 
vētras, pat tās, kuras tev šķitis ļoti 
bīstamas. Tava mīlestība var rēķināties ar 

atbildes jūtām, jo tu māki mīlamo cilvēku ' 
piesaistīt ar savstarpēju saprašanos un 
uzticību. Šai mīlestībai ir izredzes dzīvot 
daudzus gadus: Jūs abi būsiet "Jau 
sirmgalvji" un joprojām tuvi 
23. 28. 32. 35. 38 punkti. 
Tava mīlestība ir kā trausls jūtīgs augs. Tā 
prasa kopšanu un uzmanīgu apiešanos, to 
nedrīkst pak(aut pārāk smagiem 
pārbaudījumiem. Tai var kaltēt Jebkuri 
pārspīlēti temperamenta Izpaudumi, 
neapvaldīti, pārāk asi vārdi — ari no tavas 
puses. Tādai mīlestībai nepieciešami 
labvēlīgi apstākli, siltums, saulains 
noskaņojums. Vētras var beigties ar 
katastrofu. 
19, 25, 31, 39 vai 42 punkti. 
Tava mīlestība ir novārtā pamestas jūtas — 
kā zieds, kurš varētu būt skaists, bet 
neap rūpēts tas nīkuļo. Gluži kā kāpuri to 
posta diendienā pieaugošā garlaicība, 
vienaldzība. Ja tā turpināsies, no mīles
tības nekas nepaliks pāri Varbūt vienīgi 
pieradums... Bet viss vel nav zaudēts, ir 
vērts atsvaidzināt jūtas, kuras Ikdiena 
draud nomākt. 
20. 24. 30. 37 vai 41 punkti. 
Tās nav nedz efektīgas, nedz romantiskas 
jūtas, maz šajā mīlestība skaistu vārdu un 
maiguma izpausmju. Bet tā ir noturīga. Ja 
atkal meklētu salīdzinājumu augu valsti, -
tad to varētu salīdzināt ar dadzi. Ārēji 
necils, dzelkšņains, tas pārdzīvo daudzus. 
Dziļi iesakņojies zemē un nezaudē safte i ar 
to - tāpat kā tu nekad neesi atrauts no 
īstenības. Bet dzelkšņi? Tie nav patīkami, 
toties ir drošība, ka šis vienkāršās, 
noturīgās jūtas Jebkurš pretimnācējs 
neizpostīs... 
22. 27. 37. 40 vai 43 punkti. 
Tā ir siltumnīcas mīlestība: vai tajā nav 

pārāk daudz eksaltācijas,"matu 
skaldIšanas"?Dažkārt ir smacīgi šādā 
savienībā — gluži kā pārkarsētā lecekti. 
Tiesa, māki izmantot arvien jaunus 
paņēmienus, lai liktos, ka šl mīlestība 
plaukst un zeļ. Dažbrīd tev pašam nav 
skaidrs, cik tajā patiesības, cik tēlojuma. 
Tāda spēle tomēr nogurdina, to nedrīkst 
pārāk ilgi turpināt. Tā var iznicināt 
abpusējās Jūtas pat tad, ja tās bijušas 
īstas. 

No poļu valodas tulkojusi 
UGĪTA AZOVSKA 
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PAVĒLE . 
Par dflvlnaiumu priekšmetu 

U7*k Hltl. 
Lai nodrošinātu aparatūras, 

iekārtu un citu materiālo vērtību, kas 
saņemtas dāvinājumu, humānās 
palīdzības u. c. veidā, uzskaiti un 
saglabājaznlbu, paveļu: 

1. Struktūrvienību vadītājiem 
desmit dienu laikā iesniegt LU 
grāmatvedībā aktu par dāvinājuma, 
humānās palīdzības u. c. veida 
saņemtajām materiālajam vērtībām , 
uzrādot to nosaukumu, marku, tipu, 
rūpnīcas №.. tehnisko raksturojumu, 
bilances vērtību, kā ari dokumentu 
par pieņemšanu materiālajā atbildībā. Bilances vērtības 
noteikšanai izveidot komisiju, vajadzības gadījumā pieaicinot 
attiecīgos speciālistus. 

2. LU galvenajai grāmatvedei I. Riblckai nodrošināt, 
pamatojoties uz .saņemto dokumentāciju, materiālo vērtību 
iegrāmatošanu un uzskaiti. 

Pamatojums: Administratīvi saimnieciskās pārvaldes 
iesniegums. 

LU rektors J. ZAĶIS 

PAVĒLE 
Par dokumentu tiražēšanas kārtību. 
Saskaņā ar 1992. gada 23. marta lēmumu un lai ekonomētu 

materiālu un finansu resursus pavēlu: 
1. Noteikt ka ar š. g. 1. jūniju Lietu pārvaldes Tiražēšanas 

birojā visu dokumentu un materiālu pavairošana un citu darbu 
veikšana notiek par samaksu. 

2. Lietu pārvaldniekam V. Šadlnovam: 
2.1. Noteikt samaksas lielumu par Tiražēšanas biroja 

veicamajiem darbiem uz veicamo darbu kalkulācijas pamata, 
iepriekš saskaņojot to ar Finansu pārvaldnieku. 

Samaksas lielums var ukf izmainīts ne biežāk ka reizi mēnesi, 
paziņojot par to struktūrvienībām. 

2.2. Nodrošināt veicamo darbu uzskaiti un izstrādāt norēķinu 
kārtību ar struktūrvienībām, paredzot ziņu sniegšanu 
grāmatvedībai un struktūrvienībām reizi mēnesi. 

3. Struktūrvienību vadītājiem steidzami paziņot Tiražēšanas 
birojam (t. 227146) to savas struktūrvienības darbinieku amatus 
un uzvārdus, kuriem būs tiesības parakstīt pasūtījumus 
Tiražēšanas birojam 

Pamats: Lietu pārvaldes priekšlikums. 
Rektors J. ZAĶIS 

Ar š. g 1. Jūniju Tiražēšanas birojā vienas kopijas cena (formāts 
210x297 mm) Rbļ. 2.-. 

Lietu pārvaldnieks V. ŠADINOVS 

PAVĒLE 
Par teleksa un telefaksu sūtījumu apmaksu. 
Saskaņā ar to. ka struktūrvienības pastāvīgi realizē ārējos 

sakarus un lai racionalizētu finansu resursu izlietošanu, pavēlu: 
1. Noteikt ka ar š. g. 1. jūliju teleksa un telefaksa sūtījumus 

apmaksā struktūrvienības. 
2. Lietu pārvaldniekam V. Šadlnovam: 
2.1. Nodrošināt teleksa un telefaksa sūtījumu uzskaiti un reizi 

ceturksni sniegt grāmatvedībai un struktūrvienībām ziņas par 
izdarīto sūūjumu apmaksu. 

2.2. Nodrošināt struktūrvienībām iespēju iepazīties ar teleksu 
un telefaksu sūtījumu izcenojumiem 

3. Grāmatvedībai (I. Riblckai) uz Lietu pārvaldes sniegto ziņu 
pamata pārskaitīt līdzekļus no struktūrvienībām Lietu pārvaldes 
mašīnrakstīšanas biroja speclīdzekļos Telesakaru pakalpojumi". 

4. Struktūrvienību vadītajiem: 
4.1. Organizēt struktūrvienības darbu tā. lai netiktu 

nekontrolēti izmantoti to līdzekļi teleksa un telefaksa sūtījumiem. 
4.2. Ja nepieciešams, paziņot Lietu pārvaldes mašīnrakstīšanas 

birojam (t. 223312) to struktūrvienību darbinieku amatus un 
Ui .ārdus, kas drīkst parakstīt par struktūrvienību līdzekļiem 
veicamos teleksa un telefaksa sūtījumus. 

Pamats: LU vadības 06. 07. 1992. lēmums. 
Rektora v. i. prof. J. NIEDRĪTIS 

UA 
LU Kristīga Studentu Biedrība aicina uz 

DIEVKALPOJUMU 
ši gada 10. septembri pīkst. 1 6 . 0 0 

lielajā Aula. 

Jums grūti saprast citus un brīžiem 
pašam sevi? Dažkārt grūti uzsākt 

sarunu? 
Atrisināt šis un daudzas citas 

problēmas jums mēģinās palīdzēt 
zinošs psihologs. No 15. jūnija LU 

PSIHOLOĢISKĀ 
LABORATORIJA 

sniedz konsultācijas 2 reizes nedēla. 
Droši varat doties uz Visvalža ielu 4a, 

uz 214. auditoriju! Studentiem 
palīdzība par brīvu, viņu draugiem un 

paziņam — pēc vienošanas. 

JĀ! Es ari gribu regulāri saņemt un lasīt 
laikrakstu «Universitātes Avīze». 
Seku mana naudiņa un te, lūk, 

vārds 
[adrese 

Pasūtīšanas maksa uz vienu gadu 48LR, 
uz pusgadu 24LR. 

Pasūtiet tūlīt, jo rīt būs dārgāk! 
Lūdzu šo izgriezumu atsūtīt vai atnest uz «UA» 

redakciju: 
Raiņa buh. 19. 8.telpa. LV-1098, RJga 

«Universitātes Avize» 
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